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 جدایی پتروشیمی و فولاد 
از خام فروشی

صنای��ع  فع��الان  و  تولید کنن��دگان  رئیس جمه��وری 
پتروش��یمی و فولاد را سربازان خط مقدم جبهه اقتصادی 
و صادرات مهم کشور دانست و با بیان اینکه در بخش های 
پتروش��یمی و فولاد از خام فروش��ی جدا ش��ده ایم، تاکید 
ک��رد که محصولات همه حلقه ه��ای زنجیره فولاد و حتی 
پتروشیمی کشور در دولت تدبیر و امید، تقریبا 2برابر شده 

که این تحولی بزرگ در این 2عرصه است... 2

رتبه سوم ایمیدرو در انعقاد 
قرارداد با دانشگاه ها

رئیس هیات عامل ایمیدرو گفت: ایمیدرو رتبه س��وم را 
در انعقاد قرارداد با دانش��گاه ها کس��ب کرده اس��ت و این 
رتبه بین ۴2س��ازمان و شرکت دولتی محاسبه شده است.  
خداداد غریب پور در نشست پایش حوزه آموزش و پژوهش 
ایمی��درو تصریح ک��رد: در س��ال گذش��ته موفقیت هایی 
در ح��وزه پژوهش و همکاری با دانش��گاه ها ب��رای انجام 

2پروژه های پژوهشی و بومی سازی حاصل شد...
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 عزم دولت و مجلس
 برای کاهش قیمت 

سیمان و فولاد

دلیل کاهش صادرات 
آهن اسفنجی

4

 اشتباهات
 بی پایان دولت

راه های بازاریابی
 در صنعت سنگ

گردهمایی بزرگان فولاد 
در 2 نمایشگاه

اگر به موادی که از معدن اس��تخراج شده اند 
فکر کنی��د احتمالا اول از همه ب��ه طلا، زغال 
سنگ، فلزات پایه مانند نیکل و فلزات گران بها 
مانند نقره فک��ر می کنید. و اصلا به فکر معدن 
شن نیستید، اما این غلات ریز بخش بزرگی از 
سنگین ترین کالای استخراج شده از کره زمین 
را تش��کیل می دهند حدود ۸۵درصد از موادی 
که از زمین اس��تخراج می ش��ود ش��امل ماسه، 

ماسه سنگ یا سایر مواد کلاهک است....

 کاهش مصرف شن
 به کمک نوآوری

تنگناهای صادرات سنگ
سید جلال ابراهیمی
 رئیس خانه اقتصاد 
و تجارت ایران و ترکیه

روزنامه
 اقتصادی معدن 

و صنایع معدنی ایران

بعض��ی از انواع س��نگ های مع��ادن در ایران 
منحصر به فرد و خاص کشور هستند که از جمله 
می توان به سنگ PIYETRAGRAY اشاره 
کرد. این مدل، جزو سنگ هایی است که طرفدار 
زیادی در کشورهای اروپایی و شرق دور دارد. 

س��نگ ایران می تواند در ج��دول ۱۰ کالای 
صادراتی دنیا قرار بگیرد. بس��یاری از سنگ های 
ایران به ش��کل خام و برخی هم بعد از تغییراتی 
از جمله برش یا پوش��ش اولیه به امریکا، اروپا و 
اس��رائیل صادر می شوند. این سنگ ها به صورت 
بلوک )ک��وپ( یا برش خورده و پرداخت ش��ده 
)پولی��ش( به کش��ورهای اروپا و ح��وزه بالکان 

ارسال می شوند. 
در میان این نوع س��نگ ها، س��نگ اونیکس 
یک س��نگ دگرگون شده و گرانبهایی است که 
در س��الن های ورودی هتل ها و نیز در خانه های 
لاکچ��ری، ورودی ه��ا و س��رویس ها اس��تفاده 
می شود. این سنگ گرانقیمت امکان نورپردازی 
را فراهم می کند و زیبایی ویژه ای دارد. اونیکس 
جزو س��نگ های حوزه معادن خراس��ان رضوی 

است. 
این سنگ در رنگ های سفید، لیمویی، زرد و 
کربنی دیده می ش��ود و با نورپردازی نقش ونگار 

بسیار زیبایی به فضا می دهد.
ادامه در صفحه 2

سرمقاله یادداشت

تیتر های روز
س��نگ تزئینی مزیتی اقتصادی در شهرس��تان محلات از توابع استان مرکزی است که جان 
مایه حیات آن در بازاریابی و بازارشناس��ی نهفته اس��ت اما اکنون تنگناهایی در صادرات این 
محصول معدنی وجود دارد که به  عنوان پاشنه آشیل این حوزه نیازمند توجه است.  بزرگ ترین 
ذخایر تراورتن خاورمیانه در محلات از توابع اس��تان مرکزی اس��ت و این شهرس��تان به عنوان 

کانون تولید سنگ ۵۰درصد کل ماده معدنی تراورتن ایران را تولید می کند و ظرفیت مطلوب 
محلات در تولید سنگ های ساختمانی مرمریت، چینی، کریستان، ترانیکس و ترامیت )سنگ 
خ��ام و تراورت��ن( نیز توانس��ته ایران را در رتبه نهم تولید س��نگ تزئینی در بین ۱۸ کش��ور 

3تولید کننده سنگ تراورتن قرار دهد...
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2بخش فولاد و پتروشیمی ، به موقع ارز خود را 
برگردانده اند و اگر در برابر امریکا، تحریم و فشار 
خارجی ایستاده ایم در سایه کمک سرمایه گذاران و 
کارآفرینان مخصوصا در زنجیره فولاد و پتروشیمی 

امکان پذیر شده است
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ادامه از صفحه اول
 این س��نگ اگر برای شناس��اندن، بازاریابی 
و تبلیغ��ات مورد توج��ه قرار گی��رد، می تواند 
ب��ا قیمت های مناس��ب ب��ه بازاره��ای اروپا و 
کش��ورهای توریس��تی مثل اس��پانیا، پرتغال، 
مراکش و شیخ نش��ین های ح��وزه خلیج فارس 

صادر شود. 
خریداران این نوع سنگ از ایران بعد از خرید 
در بسته بندی و نحوه عرضه آن تغییراتی ایجاد 
و آن را به نام خود یا کشور خود صادر می کنند. 
ب��ه ب��اور یک��ی از صادرکنن��دگان اونیکس 
ض��رورت دارد ای��ن س��نگ را بدون واس��طه 
ص��ادر کنیم تا از ارزش افزوده آن بهره بگیریم. 
واس��طه های  را  به��ره  بیش��ترین  متاس��فانه 
 ف��روش س��نگ یعن��ی تریدره��ا ب��ه  دس��ت 

می آورند. 
ب��ه ب��اور ای��ن فعال حوزه س��نگ ب��ا ایجاد 
انبارهای س��نگ در مراکز تجاری باید دس��ت 
به فروش بدون واس��طه بزنیم. همچنین سنگ 
مرمریت که ماربل نیز نام دارد، از س��نگ های 
منحص��ر به فرد ب��ا رنگ های ویژه اس��ت که با 
خطوط زیبای س��فید ترکیب شده و در چین 

و ایتالیا طرفدار دارد. 
امروز با ۱۵ س��ینه کار آماده در این حوزه با 
در نظر گرفتن اینکه هر س��ینه کار ۶۰۰۰ تن 
تولی��د دارد، می توان گفت ایران در این زمینه 
تولید خوبی نس��بت به سایر کشورها دارد و از 

مزیت صادراتی مناسبی برخوردار است. 
علاوه بر اینها س��نگ های مشکی، تتراگرید 
در معادن نجف آباد، مارش��ال دهبید، مرمریت 
و تراورتن کرم ه��م می توانند بازارهای جهانی 
را در اختی��ار بگیرن��د.  ای��ران در تن��وع رنگ 
س��نگ ها مزی��ت فوق الع��اده ای دارد و در دنیا 
اول اس��ت. این امر یک مزیت ب��رای صادرات 
س��نگ به شمار می آید. به عنوان یک معدنکار و 
صادرکننده س��نگ باور دارم که هر استان باید 
 با ایجاد تش��کل های صادراتی به بازارشناسی و 
بازارس��نجی بپ��ردازد. از طرف دیگ��ر می توان 
به ط��ور  صادرات��ی  فدراس��یون  ایج��اد  ب��ا 
س��نگ  صادرکنن��دگان  فدراس��یون  مث��ال 
ش��مال غ��رب ی��ا ش��مال ش��رق و مناط��ق 
 دیگ��ر ب��ه توس��عه صنع��ت س��نگ کش��ور 
پرداخت.  همچنین با ایجاد توان مضاعف اقدام 
به اعزام بازاریاب به حوزه اروپا، بالکان، ش��مال 

افریقا و سایر مناطق دیگر کنیم. 
در پایان باید در نظر داش��ته باشیم که ایران 
از نظر میزان ذخایر سنگ در جایگاه سوم دنیا 
قرار دارد. باید این مه��م را مد نظر قرار دهیم 
که س��نگ ایران به هر جا ارسال شود، جایگاه 
خوب��ی دارد و در این میان تنها باید در صحنه 

حضور داشته باشیم. 

انتصاب مدیرکل دفتر 
اکتشاف وزارت صنعت

حس��ین م��درس خیابانی، سرپرس��ت وزارت 
صنعت، معدن و تجارت در حکمی ابراهیم علی 
مولابیگی را به س��مت مدیر کل دفتر اکتشافات 
منص��وب  تج��ارت  و  مع��دن   وزارت صنع��ت، 
کرد. به گزارش معدن نیوز، در بخش��ی از حکم 
مولابیگ��ی آمده اس��ت: جنابعالی به موجب این 
حکم مدی��ر کل دفتر اکتش��اف وزارت صنعت، 
مع��دن وتج��ارت منصوب ش��دید تا ب��ا تدوین 
راهبردها، اس��تانداردها و شاخص های اکتشاف، 
اتخ��اذ تصمیمات اصول��ی و برنامه ریزی ملی در 
امور گس��ترش اکتش��افات موادمعدنی، نهادینه 
ک��ردن روش ه��ای نوی��ن اکتش��اف در جهت 
ایجاد ت��وازن بی��ن برنامه های بخ��ش معدن با 
س��ایر بخش های اقتص��ادی کش��ور و حمایت 
از فعالیت های اکتش��افی ب��رای تولید صادرات 
مح��ور با ه��دف افزای��ش ت��وان ارزآوری برای 
کش��ور و نظارت کامل بر حس��ن اجرای وظایف 
 و مق��ررات در جهت تحقق ش��عار جهش تولید 

اقدام کنید.

رئیس هیات عامل ایمیدرو گفت: ایمیدرو رتبه س��وم را در 
انعقاد قرارداد با دانش��گاه ها کسب کرده است و این رتبه بین 

۴۲سازمان و شرکت دولتی محاسبه شده است.
به گزارش روابط عمومی سازمان توسعه 
و نوس��ازی مع��ادن و صنای��ع معدنی 
ایران، خ��داداد غریب پور در نشس��ت 
پایش حوزه آموزش و پژوهش ایمیدرو 
گذش��ته  س��ال  در  ک��رد:  تصری��ح 
موفقیت های��ی در ح��وزه پژوه��ش و 
هم��کاری با دانش��گاه ها ب��رای انجام پروژه های پژوهش��ی و 
بومی سازی حاصل شد که ازجمله نتایج این اقدامات، کسب 
رتبه سوم ایمیدرو در میان ۴۲سازمان و شرکت سود ده ذیل 
قانون بودجه س��ال گذشته، از نظر تعداد قراردادهای منعقده 

با دانشگاه ها بود.
وی ادامه داد: مش��کلات پیشروی ارتباط با دانشگاه ها باید 
برطرف ش��ود تا ظرفیت های پژوهشی به سطح موردنیاز این 

بخش ارتقا یابد.
رئیس هیات عامل ایمیدرو با اش��اره ب��ه اقدامات مطلوب 
ای��ن س��ازمان در حوزه آم��وزش معادن در س��ال ۹۸، بیان 
کرد: این آموزش ها در س��طوح کارشناسی و بالاتر، کارگری، 
تربیت تکنس��ین، فرآوری مواد معدنی، دوره های ویژه معادن 
زغال س��نگ، ایمنی و... انجام شد که این روند در امسال نیز 

تداوم می یابد.
وی افزود: در سال گذش��ته موفقیت های دیگری در حوزه 
پژوه��ش و همکاری ب��ا دانش��گاه ها برای انج��ام پروژه های 
پژوهش��ی و بومی س��ازی حاصل ش��د که از جمله نتایج این 
اقدامات، کسب رتبه س��وم ایمیدرو در میان همه سازمان ها 
و شرکت های س��ودده ذیل قانون بودجه سال گذشته از نظر 

تعداد قراردادهای منعقده با دانشگاه ها بود.
غریب پور خاطرنش��ان کرد: با توجه ب��ه امکانات موجود و 
لحاظ ش��اخص های توسعه ای ایمیدرو و ش��رکت های تابعه، 

بدون شک ظرفیت اول شدن را نیز داریم.
افزایش�شاخص�ها�در�شرایط�نامطلوب��

رئی��س هیات عامل ایمیدرو با بیان به اینکه این س��ازمان، 

ی��ک نهاد حاکمیتی و توس��عه ای اس��ت، گف��ت: اهداف این 
س��ازمان در تولید، توس��عه، اش��تغال، آموزش و پژوهش و... 
درست انتخاب شده و بدون شک به آنها می رسیم. وی ادامه 
داد: همان گونه که در ش��رایط سخت تحریم ها، کرونا و رکود 
جهانی، توانس��ته ایم علاوه بر افزایش تولید محصولات معدن 
و صنایع معدنی، در اجرای طرح های توسعه ای و بومی سازی 

نیز گام برداریم.
آموزش�ه�ای�ایمی�درو�ب�رای�نیروی�انس�انی���

معادن
غلامرض��ا ملاطاهری، مدی��ر آموزش، 
پژوه��ش و فن��اوری ایمی��درو در این 
نشست با اشاره به اقدامات انجام شده 
در س��ال۹۸ در این مجموعه، گفت: از 
جمله این اقدامات، »برگزاری دوره های 
تربیت تکنسین معدن برای ۶۰ نفر در 
زمینه فرآوری مواد معدنی«، »اس��تخراج و تراش سنگ های 
قیمتی و نیمه قیمتی«، »چال زنی و آتش��باری و حفاری« و 

»اس��تخراج مع��ادن زیرزمینی« ب��ود. وی اف��زود: برگزاری 
۴۰۰دوره آموزشی در س��طوح کارشناسی و بالاتر، کارگری، 
معادن زیرزمینی زغال س��نگ و تئ��وری و عملی ایمنی ویژه 
رانندگان خودروهای حمل ونقل س��بک و س��نگین، از دیگر 

آموزش های انجام شده از سوی ایمیدرو است.
ملاطاهری با اشاره به آموزش های انجام شده برای سطوح 
کارشناس��ی و بالاتر و کارگری در س��ال ۹۸ گفت: در سطح 
»کارشناس��ی و بالات��ر« ۱۳۰ دوره با ۲۲۱۰ ش��رکت کننده 
و ۳۵۳۶۰ نف��ر س��اعت و در س��طح »کارگ��ری« ۱۸۰ دوره 
 ب��ا ۴۳۲۰ ش��رکت کننده و ۶۹۱۲۰ نف��ر س��اعت آم��وزش
 برگ��زار ش��د.  وی اف��زود: همچنی��ن، ۳۰ دوره وی��ژه برای 
مع��ادن زیرزمین��ی زغال س��نگ ب��ا ۸۱۰ ش��رکت کننده و 
۱۲۹۶۰نفر ساعت آموزش در استان های گلستان، مازندران، 
خراس��ان جنوبی، سمنان و کرمان و ۹۰ دوره تئوری و عملی 
ایمنی ویژه رانندگان خودروهای حمل ونقل سبک و سنگین 
با ۱۶۲۰ شرکت کننده و ۲۵۹۲۰ نفر ساعت آموزش در بیش 

از ۲۶ استان برگزار شد.

برنامه�های�آموزش�در�سال����۹۹
مدی��ر آم��وزش، پژوهش و فن��اوری ایمیدرو با اش��اره به 
برنامه های سال ۹۹ این مدیریت گفت: آموزش و تربیت ۳۰ 
نفر حفار ) مغزه گیری( برای کمبود حفار در کشور و جذب آنها 
در معادن با همکاری شرکت تهیه و تولید مواد معدنی ایران، 
اتحادیه حفاران و شرکت گل گهر و شناسایی و تعیین نیازهای 
آموزش��ی معادن کوچک مقیاس )با همکاری س��ازمان های 
 صنع��ت ، مع��دن و تج��ارت و خان��ه مع��دن(، از جمله این

اقدامات است.
وی ادام��ه داد: تدوی��ن برنامه برای برگ��زاری ۳۱۰ دوره 
آم��وزش در معادن بخش خصوصی ۳۱ اس��تان با همکاری 
سازمان نظام مهندسی معدن، س��ازمان های صنعت، معدن 
و تج��ارت و مرک��ز تحقیقات اداره کار در س��طوح یاد ش��ده 
)کارشناسی و بالاتر، کارگری، زغال سنگ، رانندگان خودرو( 

است.
ملاطاهری با بیان اینکه امس��ال ۶ دوره آموزش��ی تربیت 
تکنس��ین معدن برگزار می شود، گفت: این دوره ها در زمینه 
اس��تخراج معادن س��نگ س��اختمانی، فرآوری کارخانه های 
س��نگبری، تراش سنگ های قیمتی و نیمه قیمتی، چال زنی 
و آتشباری و حفاری، فرآوری مواد معدنی و استخراج معادن 

زیرزمینی است.
کارگاه ه��ای  برگ��زاری  از  حمای��ت  داد:  ادام��ه  وی 
آموزش��ی مرتب��ط ب��ا بخ��ش مع��دن و صنای��ع معدن��ی 
و  مع��دن  صنع��ت،  س��ازمان های  درخواس��ت  )ب��ه 
 تج��ارت و تایی��د ایمی��درو (، از دیگ��ر برنامه ه��ای امس��ال 

است.
مرک�ز��� آموزش�ه�ای� ب�ا� �1۶۵نف�ر� اش�تغال�

گوهرسنگ�فردوس
ب��ه گفته مدی��ر آموزش، پژوه��ش و فن��اوری ایمیدرو، با 
راه اندازی و افتتاح مرکز آموزش تراش س��نگ های قیمتی و 
نیمه قیمتی در شهرس��تان فردوس، تاکنون بیش ۱۶۵ نفر 
از جوانان بیکار اس��تان پس از گذراندن دوره های آموزش��ی 
با همکاری س��ازمان فنی و حرفه ای اس��تان جذب بازار کار 

شده اند.

رتبه�سوم�ایمیدرو�در�انعقاد�قرارداد�با�دانشگاه�ها

رئیس جمه��وری تولید کنن��دگان و فع��الان 
صنای��ع پتروش��یمی و فولاد را س��ربازان خط 
مق��دم جبهه اقتصادی و صادرات مهم کش��ور 
دانست و با بیان اینکه در بخش های پتروشیمی 
و فولاد از خام فروشی جدا شده ایم، تاکید کرد 
که محصولات هم��ه حلقه های زنجیره فولاد و 
حتی پتروشیمی کشور در دولت تدبیر و امید، 
تقریبا ۲برابر شده که این تحولی بزرگ در این 

۲عرصه است.
به گزارش ایلنا، حجت الاسلام حسن روحانی 
در نشس��تی با تولید کنندگان و فعالان صنایع 
پتروش��یمی و فولاد کش��ور با تاکی��د بر اینکه 
خوداتکایی در تولیدات ارزش��مند بخش های 
پتروش��یمی و ف��ولاد، دس��تاوردی مهم برای 
کش��ور اس��ت، گف��ت: ۱۴میلی��ارد دلار برای 
پیش��برد گام دوم توسعه در بخش پتروشیمی 
س��رمایه گذاری کرده ای��م و ۸میلیارد دلار هم 
تاکنون برای جهش س��وم که س��ال۱۴۰۳ به 

نتیجه می رسد، سرمایه گذاری کرده ایم.
روحانی ب��ا قدردانی از تلاش همه فعالان در 
۲ بخش فولاد و پتروشیمی اظهار کرد که این 
۲بخ��ش به موقع ارز خود را برگردانده اند و اگر 
دولت افتخار می کند که در برابر امریکا، تحریم 
و فشار خارجی ایس��تاده است، این ایستادگی 
در س��ایه کمک و تلاش هم��ه تولیدکنندگان، 
س��رمایه گذاران و کارآفرین��ان مخصوص��ا در 
زنجیره فولاد و پتروش��یمی امکان پذیر ش��ده 

است.
رئیس جمه��وری با بیان اینکه ش��رکت های 
فولاد و پتروشیمی بارسنگینی در زمینه تولید 
و همچنین ص��ادرات غیرنفتی بر دوش دارند، 
گفت: خوشبختانه محصولات تولیدی ما از نظر 
کیفیت قابل رقابت در بازار جهانی اس��ت و اگر 
کیفیت محصول بالا نباش��د نمی توانیم در بازار 

رقابت کنیم.
روحانی تکمیل ب��ودن زنجیره تولید را مورد 
تاکی��د قرار داد و گفت: در روند تولید محصول 
تا مصرف نهایی زنجیره تولید باید کامل باش��د 
و خوشبختانه امروز در بخش اعظم محصولات 
بخ��ش پتروش��یمی و فولاد در کش��ور بی نیاز 
هس��تیم و روی پای خود ایس��تاده ایم و خود 
اتکایی و خودکفایی از دس��تاوردهای مهم این 

تولیدات ارزشمند در کشور بوده است.
ب��ه ض��رورت  اش��اره  ب��ا  رئیس جمه��وری 
جلوگی��ری از خ��ام فروش��ی در محص��ولات 
تولیدی کش��ور، گفت: امروز در پتروش��یمی و 
فولاد از خام فروشی جدا شده و به ارزش افزوده 
رس��یده ایم که می تواند موجب رونق اشتغال و 

توسعه صنایع پایین دستی شود.
روحانی ۲برابر شدن میزان تولید محصولات 
پتروش��یمی و فولادی در ۷س��ال گذش��ته را 

نتیجه اقدام ارزشمند و هنر بزرگ تولیدگران، 
متخصص��ان، کارشناس��ان و کارگران کش��ور 
برش��مرد و اظهارکرد: این افزایش تولید تحول 
بزرگی در صنایع فولاد و پتروش��یمی کش��ور 

ایجاد کرده است.
رئیس جمهوری با بی��ان اینکه افزایش تولید 
را در حوزه ه��ای دیگ��ر ازجمل��ه محص��ولات 
کش��اورزی در این سال ها شاهد بود ایم، گفت: 
تولی��د محصولات کش��اورزی در این دولت از 
۹۷میلیون تن به ۱۳۰میلیون تن افزایش یافته 
است و خودکفایی در گندم دستاورد مهم این 

افزایش تولید بوده است.
روحان��ی ب��ا تاکی��د ب��ر اینکه ما ب��ه عنوان 
نماین��دگان مردم مس��ئولیت همه کش��ور را 
برعهده داریم، خاطرنش��ان ک��رد: همه ما باید 
مناف��ع، اه��داف و نیازه��ای مل��ی را در نظر 
 بگیریم و اس��اس مس��ئولیت ما حف��ظ منافع 

کشور است.
رئیس جمه��وری تصریح ک��رد: ما نباید فقط 
به فکر دوره کوتاه مس��ئولیت خود باشیم، این 
تفکر نادرستی است که در اقدامات و فعالیت ها 
فقط ۴سال یا یک سال باقی مانده از دولت خود 

را ببینیم، همه دولت ها یک وظیفه س��نگین و 
بزرگی برعه��ده دارند و آن حفظ منافع ملی و 

مصالح کشور است.
روحان��ی با بیان اینکه مس��ائل و مش��کلات 
مط��رح ش��ده از س��وی مدیران ش��رکت های 
پتروش��یمی و فولاد در این نشس��ت در جلسه 
ف��ردا )سه ش��نبه( هماهنگی اقتص��ادی دولت 
مط��رح و برای ح��ل مش��کلات تصمیم گیری 
خواهد ش��د، افزود: از هم��ه تولیدکنندگان و 
تلاش گرانی که در ش��رایط س��خت تحریم و 
فشار اقتصادی دش��من و شیوع ویروس کرونا 
برای توس��عه کش��ور و افزای��ش تولید تلاش 

کردند، سپاسگزاری می کنم.
رئیس جمهوری با بیان اینکه دشمنان تصور 
می کردن��د ۲ ت��ا ۳ ماه بع��د از تحریم و جنگ 
اقتصادی علیه ملت ایران ما مجبور به تماس با 
آنها خواهیم شد، گفت: در طول ۲ سال و ۳ماه 
که از اعمال ش��دید ترین تحریم های اقتصادی 
گذشته است خودشان بارها درخواست مذاکره 

و گفت وگو کرده اند.
روحانی ب��ا تاکید بر اینکه ما ابایی از مذاکره 
نداریم و به دنبال نمایش نیستیم، گفت: تحریم 

آنها تروریسم اقتصادی بوده و در شرایط شیوع 
کرونا هم یک تروریس��م داروی��ی را علیه ملت 
ای��ران اعمال کرده ان��د، اول بای��د کار خلافی 
را که ش��روع کرده اند خاتمه دهن��د و تحریم 
 را بردارن��د. ای��ن نه یک پیش ش��رط بلکه یک 

واقعیت است.
رئیس جمه��وری ب��ا بیان اینک��ه همه مردم 
در ای��ن مدت به س��هم خود در مقابل فش��ار 
اقتصادی دشمن ایستادگی کردند، گفت: تولید 
گران در خط مقدم این مبارزه بودند و صنعت 
فولاد و پتروش��یمی در خط جلو قرار داش��تند 
 ک��ه توانس��تیم در مقابل دش��من ایس��تادگی 

کنیم.
روحان��ی اف��زود: م��ردم مطل��ع باش��ند اگر 
دول��ت افتخار می کن��د که در براب��ر تحریم و 
فش��ار خارج��ی می ایس��تیم، این ایس��تادگی 
منوط به ت��لاش همه م��ردم، تولیدکنندگان، 
و  س��رمایه گذاران  کارگ��ران،   متخصص��ان، 

صادرکنندگان است.
رئیس جمه��وری ب��ا بی��ان اینک��ه تلاش و 
کوش��ش برای توسعه کشور و جهش تولید در 
امسال و س��ال آینده هم ادامه خواهد داشت، 
اف��زود: با افتتاح طرح های جدید در بخش های 
پتروشیمی و فولاد در هفته ها و ماه های آینده 
روند حرکت بزرگ توسعه کشور و جهش تولید 

را شاهد خواهیم بود.
روحانی با اشاره به اقدامات خوب انجام شده 
در دولت در زمینه آب، افزود: رساندن آب دریا 
به فلات قاره از برنامه های مهم این دولت است 
که صنعت ف��ولاد در این زمینه پیش قدم بوده 

است.

رئیس جمه��وری با تاکید ب��ر اینکه دولت با 
امید به تلاش همه تولیدگران به تعهدات خود 
متعهد اس��ت، به مدیران ش��رکت های تولیدی 
پتروش��یمی و ف��ولاد حاض��ر در این نشس��ت 
توصیه ک��رد هرجا بین منافع بن��گاه و مصالح 
کش��ور دوراهی ایجاد می شود، منافع کشور را 

در اولویت قرار دهند.
روحانی با تاکید بر اهمیت رونق بازار سرمایه 
همچنین عرضه س��هام ش��رکت های تولیدی 
در ب��ورس را مورد تاکید ق��رار داد و افزود: در 
عرضه س��هام خود در بورس جدیت بیش��تری 
ب��ه خرج دهی��د که هم به نفع خودتان اس��ت 
 و ه��م رونق بیش��تر بازار س��رمایه را به همراه 

خواهد داشت.
رئیس جمهوری همچنین خطاب به مدیران 
شرکت های پتروشیمی و فولاد گفت: در تولید 
محصولات خ��ود نیازمندی ه��ای داخلی را به 
گونه ای تامین کنید که هم علامت نادرست به 
بازار ارز داده نش��ود و هم بازار داخلی را تحت 

تاثیر قرار ندهد.
پیش از س��خنان رئیس جمهوری در نشست 
با تولیدکنندگان و فعالان صنایع پتروش��یمی 
وفولاد کش��ور، بیژن زنگنه وزیر نفت و مدرس 
خیابان��ی سرپرس��ت وزارت صنع��ت، معدن و 
تجارت گزارش��ی از وضعیت صنایع پتروشیمی 
و ف��ولاد و همچنی��ن روند تولی��د و صادرات 
محص��ولات در این ۲ حوزه ارائه کردند و چند 
ت��ن از مدیران این ۲ صنعت به بیان دیدگاه ها 
و طرح مشکلات خود پرداخته و حمایت دولت 
 و رئیس جمه��وری برای رفع این مش��کلات را 

خواستار شدند.
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گروه معدن

س��نگ تزئینی مزیتی اقتصادی در شهرس��تان محلات 
از توابع اس��تان مرکزی اس��ت که جان مایه حیات آن در 
بازاریابی و بازارشناسی نهفته است اما اکنون تنگناهایی در 
صادرات این محصول معدنی وجود دارد که به  عنوان پاشنه 

آشیل این حوزه نیازمند توجه است.
به گزارش ایرن��ا، بزرگ ترین ذخای��ر تراورتن خاورمیانه 
در محلات از توابع اس��تان مرکزی اس��ت و این شهرستان 
به عنوان کانون تولید س��نگ ۵۰ درص��د کل ماده معدنی 
تراورتن ایران را تولی��د می کند و ظرفیت مطلوب محلات 
در تولید سنگ های ساختمانی مرمریت، چینی، کریستان، 
ترانیک��س و ترامیت )س��نگ خام و تراورتن( نیز توانس��ته 
ایران را در رتبه نهم تولید سنگ تزئینی در بین ۱۸ کشور 

تولید کننده سنگ تراورتن قرار دهد.
 در جای ج��ای تاری��خ و تمدن ایرانی آثار و مس��تندات 

فراوانی از س��تون های عظیم برافراش��ته، طاق های سنگی 
حجی��م وجود دارد که نش��ان از هنر و مهارت پیش��ینیان 
دوران باستان در به کارگیری ماهرانه سنگ در ساخت وساز 
بناه��ا و تندیس ه��ا دارد و وج��ود ذخای��ر غن��ی و پرب��ار 
س��نگ های تزئین��ی در ایران نیز نعمتی اس��ت که باید به 
صورت بایسته و موثر از آن در حوزه اقتصادی بهره جست. 
۸ه��زار و ۸۰۰ مع��دن فل��زات رنگی، خاک ه��ای صنعتی 
و س��نگ های نما و س��اختمانی در کش��ور وجود دارد که 
 یک ه��زار و ۹۰۰ مورد از آنها در حوزه س��نگ های تزئینی 

است. 
ظرفیت ش��ناخته ش��ده معادن کش��ور ۴۷ میلیارد تن 
برآورد شده که ۴میلیارد تن آن مربوط به ذخایر سنگ های 
تزئینی اس��ت و مصرف واقعی س��نگ در کشور با توجه به 
فراز و نش��یب های ساخت وس��از ۷/۵میلیون تن و ظرفیت 
اس��تخراج این ماده معدنی، س��الانه اف��زون بر ۲۵ میلیون 
تن اس��ت. وجود ذخایر غنی س��نگ نم��ا و تزئینی موجب 

ش��ده که ایران در ۴رتبه اول تولیدکنندگان س��نگ جهان 
قرار گیرد و با توجه به موقعیت اس��تراتژیک ایران وضعیت 
ممتازی نیز برای این محصول با ارزش معدنی در بازارهای 
ه��دف منطقه وجود دارد که باید در س��ایه برنامه هدفمند 
از این فرصت به نحو شایس��ته اس��تفاده ک��رد.  نگاهی به 
وضعیت رقبای قدرتمند در صادرات س��نگ خام و فرآوری 
ش��ده مانند ترکیه، هند، ایتالیا و چی��ن بیانگر این مطلب 
اس��ت که برخلاف س��وابق طولانی و عنوان پیش قدمی در 
این رش��ته، کشورمان به دلیل خام فروشی در حوزه اقتصاد 

صنعت سنگ با مشکلاتی روبه رو است. 
فعالان صنعت س��نگ بر این اعتقاد هستند که صادرات 
بی رویه سنگ خام بزرگ ترین مانع رشد کمی و کیفی این 
حوزه معدنی است و روند رو به رشد هزینه های استحصال و 
تولید در این رش��ته مانند افزایش دستمزد کارگر و هزینه 
خدم��ات گمرکی و بهره بانکی بالا درکنار تحریم ها از جمله 
عوامل مهم کندی رشد صادرات سنگ در کشور است. آنان 

بر این باور هس��تند که روش های استخراج نامناسب سنگ 
تزئین��ی و نبود آموزش کاف��ی کارگران فعال در این بخش 
معدنی س��بب ناکامی در کیفیت و صادرات ش��ده و تا این 
معضل حل نشود نمی توان بالندگی اقتصادی را برای سنگ 

تزئینی شاهد بود. 
 فعالان صنعت س��نگ ی��ادآور ش��دند: بازاریابی در این 
عرصه نیازمند پوس��ت اندازی اس��ت و رشد صادرات سنگ 
خام س��ندی بر این مدعاس��ت و شاید یکی از دلایل عمده 
آن این باش��د که صادرکنندگان بیش��تر به دنبال بازارهای 
آس��ان ورود هس��تند تا با تلاش کمتر کالای شان را عرضه 
کنند حتی اگر این مس��ئله موجب ش��ود که حاشیه سود 

کمتری برای شان رقم بخورد.  
محلات با ۲ میلیون تن سنگ تراورتن دارای ۲۵۰ واحد 
فرآوری سنگ است و وجود ۱۱۰ معدن غنی سنگ تزئینی 
در این خطه موجب ش��ده که ۶ هزار ش��غل پایدار در این 

زمینه ایجاد شود.

 نقش صدر تامین
  در بومی سازی قطعات 

و مواد اولیه 
مدیرعام��ل ش��رکت س��رمایه گذاری ص��در تامین 
گفت: س��ودخالص ۳ماه نخست س��ال ۱۳۹۹شرکت 
س��رمایه گذاری صدر تامین نس��بت به ۳ ماه نخس��ت 

سال ۱۳۹۸، ۷۵ درصد افزایش داشت.
به گزارش روابط عمومی شرکت سرمایه گذاری صدر 
تامین، غلام رضا سلیمانی، عملکرد ۳ ماه نخست سال 
۱۳۹۹ صدر تامین از س��وی کارشناس��ان صدر تامین 
بررس��ی و ش��رکت با ثبت عملکرد قابل توجه ش��اهد 
افزای��ش درصد های تولی��د، فروش، س��ود ناخالص و 
خالص بوده است. به طوری که تاصیکو نسبت به مدت 
مش��ابه سال قبل در تولید ۳ درصد، فروش ۳۲ درصد، 
سود ناخالص ۴۷ درصد و سود خالص ۷۵ درصد رشد 

داشته است.
وی بیان کرد: شرکت های تابعه شرکت سرمایه گذاری 
ص��در تامین نیز توانس��ته اند در بخش های مختلف در 
زمینه  حمایت از س��ال جهش تولید که هوشمندانه از 
سوی مقام معظم رهبری نام گذاری شد عملکرد مثبتی 

را به ثبت برسانند.
بنا به گفته سلیمانی براین اساس شرکت های، کاشی 
الوند با ۱۷۱ درصد، کاش��ی س��عدی ب��ا ۱۹۸درصد، 
مس ش��هید باهنر با ۳۵۹ درصد، پش��م شیش��ه ایران 
۲۱۴درص��د، صنایع خاک چینی ایران با ۱۷۲ درصد، 
ش��رکت فرآورده های نسوز ایران با ۹۷ درصد و شرکت 
معدن��ی املاح ایران با ۳۶ درصد توانس��ته اند در ۳ماه 
نخست سال ۱۳۹۹ نسبت به ۳ماه نخست سال ۱۳۹۸ 

رشد سود خالص را به ثبت برسانند.
در این میان ش��رکت زغال س��نگ پروده طبس نیز 
توانس��ته اس��ت در ۳ماه نخست ۱۳۹۹ نسبت به ۳ماه 
نخست سال ۱۳۹۸ رشد ۵ درصدی تولید را در کارنامه 

خود به ثبت برساند.
وی ادامه داد: ش��رکت سرمایه گذاری صدر تامین در 
راس��تای بومی س��ازی قطعات و مواد اولیه نیز توانسته 
است در ش��رکت های خاک چینی، پشم شیشه ایران، 
مس ش��هید باهنر، فرآورده های نس��وز، زغال س��نگ 
پرده طبس با برگزاری دوره های عارضه یابی و پرورش 
سفیران نوآور و عارضه یاب بخش هایی از مواد و قطعات 
م��ورد نیاز خودش��ان را با تکیه به دان��ش و توانمندی 

جوانان ایرانی تولید و مانع خروج ارز از کشور شوند.
س��لیمانی گف��ت: تاصیکو ب��ا تاس��یس و راه اندازی 
شرکت ش��تا ب دهنده صدر به منظور رفع گلوگاه های 
فناوری، بومی س��ازی مواد، قطعات و طرح های فناوری 
جدید تلاش دارد تا موج جدیدی از اکو سیس��تم های 
معدن��ی و صنایع معدنی را با رویکرد توس��عه معادن و 

صنایع در کشور ایجاد کند.

 حمایت بخش معدن 
از احیای هپکو

سخنگوی سازمان ایمیدرو با بیان اینکه بخش معدن 
و صنایع معدنی، سیاست حمایت از بنگاه های تولیدی 
را دنبال می کند، گفت: قرار است در قالب ۵تفاهمنامه 
 جداگان��ه از تولی��دات و خدم��ات ش��رکت هپک��و 

استفاده شود.
محمد سپهر به ایرنا گفت: رئیس هیات عامل ایمیدرو 
تاکی��د دارد که رویکرد حمایتی این س��ازمان از هپکو 
تغییری ندارد و در چارچوب ماموریت های توس��عه ای 
خود به همراه ش��رکت های فولاد مبارکه، صنایع ملی 
مس، گل گهر، چادر ملو و نیز خانه معدن به همراه صندوق 
بیمه س��رمایه گذاری فعالیت های معدنی قرار است در 
 قالب ۵ تفاهمنامه نسبت به خرید تولیدات این شرکت 
اقدام ش��ود.  ش��رکت تولید تجهیزات س��نگین هپکو 
بزرگترین تولیدکننده ماشین آلات راهسازی و معدنی 
در خاورمیانه با هدف تولید و مونتاژ محصولاتی همچون: 
بلدوزر، لودر، غلتک، بیل و گریدر تأس��یس ش��د و به 
منظور بهبود آنها و انتقال دانش فنی از خارج کش��ور، 
هپکو همکاری خود را در حوزه های محصولات، فروش 
 و خدمات پس از فروش با ش��رکای تجاری خارجی را 
آغاز کرد.س��پهر اضافه کرد: س��ازمان ایمی��درو برای 
بهره گیری از ظرفیت های هپکو نشست های هم اندیشی 
با حضور شرکت های بزرگ بخش معدن و صنایع معدنی 
داش��ته و نس��بت به ارزیابی نیاز داخلی از س��وی این 
 شرکت اقدام شد و بازدید های دوجانبه نیز انجام شده 

است. 
خط تولید هپکو مجهز به تجهیزات پیش��رفته شامل 
ابزارآلات برشکاری، جوشکاری، ماشین آلات فرزکاری 
و همچنین دس��تگاه cnc اس��ت. این ظرفیت به هپکو 
اجازه می دهد ۲هزار و ۵۰۰ واحد از ماشین آلات مختلف 
را تولید کند و ۲۰ هزار تن از س��ازه های فولادی را در 
سال بسازد. همچنین پنجمین تفاهمنامه نیز سه جانبه 
بی��ن خانه معدن ایران، صندوق بیمه س��رمایه گذاری 
فعالیت های معدنی )مجموعه زیرپوش��ش ایمیدرو( و 

هپکو به امضا خواهد رسید.

روی خط خبر

 تنگناهای 
صادرات سنگ

عزیز میرزاییان، رئیس کمیسیون معدن 
انجمن س��نگ ایران معتقد اس��ت: کاهش 
میزان ساخت وساز یکی از دلایل کم رونقی 

بازار سنگ است.  
وی گفت: رکود بازار مصرف داخلی، نبود 
نقدینگی و طولانی ش��دن چرخه بازگشت 

س��رمایه، پیکره صنعت س��نگ را با مشکلاتی مواجه 
کرده است. 

۱۰درص��د  تنه��ا  اف��زود:  میرزایی��ان 
واحدهای فرآوری س��نگ  کش��ور به صورت 
مدرن فعال هس��تند ک��ه محصولات همین 
بخ��ش کوچک اگر ب��ا راهبرد مش��خص و 
برنامه ری��زی هم��راه ش��ود، مزی��ت رقابتی 
 ب��رای حض��ور در بازارهای جهان��ی را قوت 

می بخشد. 
رئیس کمیس��یون معدن انجمن سنگ ایران اظهار 

کرد: اصلاح واحدهای ف��رآوری و تزریق فناوری روز 
دنیا ب��ه  منظور بالا بردن س��طح کیفی محصولات و 
کاه��ش هزینه ها لازمه حض��ور در عرصه بین المللی 

صنعت سنگ است. 
میرزاییان تاکید کرد: رونق صنعت س��نگ نیازمند 
بررسی کارشناس��ی، تخصیص منابع مالی، بازاریابی 
خارج��ی ب��رای محص��ولات، و حض��ور پر رن��گ در 

نمایشگاه های بین المللی  است.

 رض��ا ملک��ی، رئیس صنعت، معدن و تجارت محلات گف��ت: ۴۰۰ هزار متر مربع 
سنگ نما و فرآوری شده در ۹ماه پارسال از محلات به خارج از کشور صادر شد. 

وی، ارز حاص��ل ش��ده از صادرات این میزان س��نگ از مح��لات را ۴میلیون دلار 
بیان کرد و افزود: این محموله های صادراتی بیش��تر به کش��ورهای افغانستان، قطر، 

پاکستان، میانمار، رومانی، قزاقستان، عراق و روسیه ارسال شده است. 
 ملکی اضافه کرد: ۱۰ تا ۱۵ درصد از س��نگ نمای کش��ور که عمده آن تراورتن 
اس��ت از معادن محلات استخراج و فرآوری می شود که به لحاظ کیفیت و مرغوبیت 

منحصر به فرد است.
رئیس صنعت، معدن و تجارت محلات گفت: این شهرستان به عنوان قطب تولید 
س��نگ نمای کشور ۱۱۵ معدن دارد که ۶۲ معدن آن درزمینه تولید سنگ تراورتن 

فعال است.
 ملکی ادامه داد: س��نگ تراورتن محلات کیفیت، مش��خصات فنی و شاخصه های 
خاص دارد که با س��نگ نقاط دیگر کش��ور متفاوت اس��ت به  همین دلیل در ثبت 
جهانی جغرافیای کالا درج ش��ده و این محصول ب��ا عنوان تراورتن محلات ایران به 

ثبت رسید.  
وی توضی��ح داد: ثب��ت جهانی ی��ک ماده معدنی و یا هر محص��ول دیگر علاوه بر 
معرفی هر چه بیش��تر و افزایش ظرفیت ص��ادرات، ارزش افزوده محصول مذکور را 

نیز بهبود می دهد.
 رئی��س صنعت، معدن و تجارت محلات نداش��تن علم بازاریابی، بازارشناس��ی و 

بازارگردی را موانع مهم صادرات سنگ و دلیل خام  فروشی سنگ بیان کرد.

بازاریابی سنگ در گرو رونق ساخت وساز

صادرات 400 هزار مترمربع سنگ نما از محلات

ضعف دانش فنی، ماشین آلات و آموزش 
ابوالقاسم شفیعی، رئیس هیات مدیره انجمن سنگ ایران 
گفت: ساخت وس��از در کش��ور ۵۷ درصد کاهش یافته و 
کاهش تقاضا در بازار کم رمقی صنعت س��نگ را رقم زده 
است. وی افزود: بهترین واحدهای سنگبری با تجهیزات 
وارداتی از ایتالیا در کش��ور فعال هستند اما با رکود کم 
رمقی مواجه شده و اکنون انبارهایی از سنگ های بریده 
ش��ده دارند. ش��فیعی با بیان اینکه بهترین دانش فنی و تجهیزات روز در حوزه 
فرآوری سنگ موجود است، ادامه داد: این بخش در حوزه نیروی انسانی ماهر و 
فراوری نهایی سنگ مشکل جدی دارد. رئیس هیات مدیره انجمن سنگ ایران 
گفت: صادرات س��نگ خام به میزان ذخیره ماده معدنی، تغییرات فناوری و توان 
بهره وری واحدهای فعال بستگی دارد. شفیعی با بیان وجود داشتن ذخیره کافی 
س��نگ در کش��ور، اظهار کرد: ذخایر س��نگ به ۴میلیارد تن می رسد و مصرف 
سنگ در داخل کشور نیز سالانه ۱۰ و نیم میلیون تن بوده و یک میلیون تن آن 
به  صورت بلوک صادر می شود. وی گفت: خام فروشی مطلق مذموم نیست و نیاز 
است آگاهانه سهم بهره وری، تغییردر فناوری که از عوامل تصمیم گیری در حوزه 
س��نگ هس��تند افزایش یابد. ش��فیعی اضافه کرد: ۶۰۰ واحد سنگبری از زمان 
دولت های پیشین تاکنون با استفاده از تسهیلات صندوق ذخیره ارزی مجهز به 
ماش��ین آلات پیشرفته شدند که متوس��ط ظرفیت تولید این واحدها ۲۰۰ هزار 
مترمربع است در حالی که ۱۰هزار مترمربع این میزان هم صادر نمی شود.  وی 
بی��ان کرد: عمده صادرات س��نگ تزئینی و نمای ایران به بازار عراق اس��ت که 
خس��ارت به صنعت سنگ وارد می کند چرا که هر متر سنگ ۴۰۰ تا ۵۰۰ هزار 
ریال در بازار عراق عرضه ش��ده و این کش��ور واردکننده س��نگ های ضعیف و 
بی کیفیت اس��ت. ش��فیعی گفت: انجمن س��نگ ۱۰۰ درصد طرف��دار فرآوری 
محصول است اما نگاه دوباره به عوارض فرآوری سنگ، می تواند صادرات را رونق 
بخشد.  رئیس انجمن سنگ ایران گفت: صادرات سنگ در سال ۸۸ به ۹۴۰هزار 
تن رس��ید و پس از اعمال عوارض ۷۰ درصدی بر صادرات س��نگ خام در سال 

۱۳۸۹، میزان صادرات سنگ خام به ۵۲۰ هزار تن کاهش یافت.

عل��ی آقازاده، اس��تاندار مرک��زی گفت: ف��رآوری صرف در صنعت س��نگ 
عام��ل رونق اقتصادی در این حوزه نخواهد بود چراکه کش��ور ایتالیا که در 
وس��عت کمتری از ایران است، س��نگ خام را صادر می کند. وی اظهار کرد: 
۳۰۰کارخانه س��نگ در محلات وجود دارد اما بیش از نیمی از این واحدها 
در وضعیت مناسبی نیستند و باید برای بالندگی حمایت ویژه شوند. آقازاده 
ریش��ه مشکلات واحدهای سنگ را در رکود صنعت ساخت وساز، نبود توجه 
و فعالیت موثر در بازار صادرات محور بیان کرد. استاندار مرکزی گفت: سهم 
صادرات کش��ور از تجارت جهانی س��نگ باید افزایش پیدا کند چراکه این 
صنعت می تواند جایگزین دیگر صادرات ش��ود و ارزآوری ایجاد کند. آقازاده 
تاکید کرد: فعالان و تشکل های حوزه سنگ به بازاریابی و تسهیل در مسیر 
صادرات توجه کنند چرا که ایران در زمره تولیدکنندگان برتر س��نگ جهان 
اس��ت اما نتوانسته جایگاه خود را به خوبی پیدا کند. وی با اشاره به فعالیت 
ش��ورای معادن اس��تان ها گفت: این نهاد با اختیاراتی ک��ه دارد می تواند به 
حوزه سنگ رونق مضاعفی دهد. استاندار مرکزی گفت: این استان در سنگ 
و صنای��ع زیرمجموعه آن در زمره برندهای جهانی اس��ت ومحلات و نیم ور 

به دلیل برخورداری از سنگ تراورتن منحصربه فرد هستند.

حجت الاسلام علیرضا سلیمی، نماینده مردم محلات 
و دلیج��ان در خانه ملت گفت: کام��ل نبودن چرخه 
تولید س��نگ، ضعف در ص��ادرات و هزینه های بالای 
تولید مهم ترین مشکلات تولید سنگ در کشور است 
که باید در س��ایه همراهی هدفمن��د دولت و مجلس 

شورای اسلامی این نقیصه برطرف شود.
وی افزود: دانش فنی به کار گرفته در واحدهای فرآوری سنگ ایران نیازمند 
پوس��ت اندازی اس��ت که لازم است با پرداخت تس��هیلات ارزان قیمت این 
نقص برطرف ش��ود.  س��لیمی ادامه داد: ۸۰ درصد تولیدات س��نگ کشور 
مصرف داخلی دارد و تغییر نگرش برای تصاحب بازارهای بین المللی ضروری 

است.  
نماین��ده مردم محلات و دلیجان در خانه ملت گفت: همکاری فعالانه حوزه 
اقتص��ادی س��فارتخانه ها موجب پویایی صادرات و تصاحب س��هم بازارهای 

جهانی می شود. 
وی افزود: کارشناس��ان اقتصادی وزارت امور خارجه و س��فارت خانه ها باید 
اطلاع��ات دنیا و نیاز بازار را به فعالان حوزه س��نگ کش��ور منتقل کنند و 

مطابق با نیاز دنیا بازار مصرف تعریف کنند و کار صادرات تقویت شود. 
س��لیمی بیان کرد: اعطای تس��هیلات با نرخ بالا به معدنکاران و واحدهای 
فرآوری مانع عرضه سنگ نما با قیمت مناسب و کاهش قدرت رقابت پذیری 

می شود.

۳۰۰ واحد سنگ مزیت مهم استان مرکزی

چرخه تولید سنگ را کامل کنید

کفه نامتعادل تولید و تقاضا 
احمد ش��ریفی، دبیر انجمن سنگ ایران 
گف��ت: صنعت س��نگ کش��ور در طراحی 
مهندس��ی، تامین ماش��ین آلات مناس��ب، 

مدیریت و آموزش با مشکل روبه رو است.
وی اف��زود: یک ه��زار واح��د معدن��ی از 
مجم��وع ۲ ه��زار واحد موجود کش��ور به  

دلیل مش��کلات بازار فروش، تحمیل حقوق دولتی و 
درگیری با زیان انباشته تعطیل است. 

ش��ریفی اظهار کرد: زنجیره صنعت سنگ از معدن 
کلید می خورد و ۲ هزار واحد صنعتی در حوزه سنگ 
با ظرفیت ۲۷ میلیون تن در کش��ور فعال اس��ت که 

ارزش جهان��ی آن از ۳میلی��ارد دلار فرات��ر 
م��ی رود. دبیر انجمن س��نگ ای��ران ادامه 
داد: ب��ا وج��ود توانمندی کش��ور در حوزه 
سرمایه ملی ذخایر س��نگ معدنی می توان 
تا ۷میلیارد دلار تولید ثروت از فرآوری این 
محصول داش��ت اما، با ظرفیت ۲۷ میلیون 
تنی صنایع فعال س��نگ اکنون فقط ۱۰ میلیون تن 

سنگ در کشور تولید می شود. 
ش��ریفی گفت: ۶ میلیون تن س��نگ فرآوری شده 
کش��ور س��الانه صادر می ش��ود که با احتس��اب یک 
میلی��ون تن بلوک صادراتی س��نگ خ��ام و کوپ در 

مجموعه آمار صادرات س��نگ ایران به ۷میلیون تن 
می رسد.  

وی این می��زان صادرات را با توج��ه به توانمندی 
بالای کش��ور در س��رمایه ملی سنگ ناچیز دانست و 
افزود: ۶ هزار واحد فرآوری در کش��ور وجود دارد که 
۵۰۰ واحد به صورت بالقوه ظرفیت تولید و صادرات 

دارد و ۱۵۰ واحد صادراتی است. 
دبیر انجمن س��نگ ایران بیان کرد: سرمایه گذاری 
در ه��ر معدن س��نگ ۷میلی��ارد ریال برآورد ش��ده 
در حال��ی که ب��رای تجهیز اولیه یک معدن س��نگ 

۴۰میلیارد ریال سرمایه نیاز است.
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مدیرعامل ش��رکت آه��ن و فولاد غدی��ر ایرانیان گف��ت: روند 
پیشرفت کارخانه گندله سازی بهاباد بسیار خوب بوده و در احداث 
این کارخانه تلاش کرده ایم از حداکثر ظرفیت های س��اخت داخل 

در تامین تجهیزات و قطعات بهره مند شویم. 
اس��دالله فرش��اد در گفت وگو ب��ا فل��زات آنلاین اظهارک��رد: با 
توج��ه ب��ه اینکه در کش��ور عدم ت��وازن در زنجیره ف��ولاد وجود 
دارد و ممکن اس��ت با کمبود مواد اولیه روبه رو ش��ویم، س��اخت 
کارخانه ه��ای مرتبط با فرآوری س��نگ آهن خام ج��زو ضروریات 
اس��ت و از این رو به س��مت س��اخت کارخانه های گندله س��ازی و 
کنسانتره س��ازی رفته ایم. وی افزود: ش��رکت آه��ن و فولاد غدیر 
ایرانی��ان به دلیل نی��از مبرم به مواد اولیه، در طرح گندله س��ازی 
بهاباد مش��ارکت داش��ته اس��ت. این کارخانه ک��ه ظرفیت نهایی 
 آن چهار میلیون تن اس��ت، در دو واح��د دو میلیون تنی احداث 
خواهد ش��د. مدیرعامل ش��رکت آهن و فولاد غدیر ایرانیان اضافه 
کرد: خوشبختانه با توجه به فرآیندهای انجام شده همچون تامین 
تجهیزات، احداث زیرساخت های مرتبط و... هم اکنون روند احداث 
کارخانه گندله س��ازی بهاباد دارای پیشرفت خوبی است. به طوری 
که بخش��ی از تجهیزات مورد نیاز آن از خارج خریداری شده و به 

محل احداث کارخانه رسیده است.
مشارکت�سه�شرکت�بزرگ�صنایع�معدنی��

فرش��اد خاطرنشان کرد: قرار است کارخانه گندله سازی بهاباد با 
مشارکت 3 شرکت بزرگ صنایع معدنی و فولادی کشور احداث شود.  
در این کارخانه به دلیل تحریم ها و نیاز مبرم ارزی صنایع، ساخت 
داخل مورد توجه قرار گرفته و به صورت ویژه از قطعات س��اخت 
 داخل توسط تجهیزات و قطعات بومی سازی شده ارتقا یافته استفاده 

ش��ده اس��ت.  بنابراین در صدد هس��تیم حداکثر بهره مندی را از 
ظرفیت ه��ای داخلی صنایع کش��ور جهت پیش��برد اهداف بخش 
صنایع معدنی داش��ته باشیم. مدیرعامل شرکت آهن و فولاد غدیر 
ایرانی��ان مطرح کرد: همه قراردادهای س��اخت داخل تجهیزات و 
قطع��ات مورد نیاز کارخانه گندله س��ازی بهاباد منعقد ش��ده و به 
زودی تحوی��ل آنها از تامین کنندگان آغاز می ش��ود. به طوری که 
هم��ه تجهیزات از صفر تا ۱۰۰ تبدیل به قرارداد ش��ده اند و هیچ 
تجهی��ز یا قطعه ای از کارخانه بدون عقد قرارداد با تامین کنندگان 

باقی نمانده است. 
وی با اش��اره اجرای پروژه های جدید شرکت آهن و فولاد غدیر 
ایرانیان، بیان کرد: پروژه ساخت 4میلیون تن کنسانتره سنگ آهن 
در کنار گندله س��ازی بهاباد ازجمله طرح هایی اس��ت که پیگیری 
خواهد ش��د. برای این طرح مصوبه سهامداران هم چادرملو و هم 

مجمع عمومی نیز در این رابطه گرفته شده است.
عرضه�شرکت�آهن�و�فولاد�غدیر�در�بورس��

فرش��اد با اش��اره به تصمیمات مجمع عمومی شرکت معدنی و 
صنعتی چادرملو، تصریح کرد: با توجه به تصمیمات اخذ ش��ده در 
این مجمع که میان س��هامداران مطرح شد، احتمالا سهام شرکت 
آهن و فولاد غدیر ایرانیان در بورس اوراق بهادار عرضه شود. علاوه 
بر فولاد غدیر، یکی دو شرکت زیرمجموعه چادرملو نیز در امسال 
به ب��ورس اوراق بهادار راه یابند. مدیرعامل ش��رکت آهن و فولاد 
غدی��ر ایرانیان در پایان ابراز کرد: این ش��رکت طرح های توس��عه 
متعددی در دس��تور کار دارد و عرض��ه آن در بورس اوراق بهادار 
می تواند به تامین س��رمایه ش��رکت و اجرای طرح های توسعه ای 

کمک شایانی کند.

رئی��س س��ابق اتحادی��ه آه��ن درباره ش��ایعه دس��تور 
رئیس جمه��وری مبنی بر خروج فولاد از بورس کالا گفت: 
خ��روج محصولات فولادی از بورس کالا، به مصلحت بازار 
ف��ولاد و اقتصاد نیس��ت.به گ��زارش اخبارفل��زات، قیمت 
محص��ولات ف��ولادی در بورس کالا چند وقتی اس��ت که 
ش��یب صع��ودی دارد و ای��ن افزایش قیمت ها ب��ه اعتقاد 
بس��یاری از تحلیلگران و فعالان صنعتی منطقی نیس��ت؛ 
چرا که بازارهای جهانی تحت تاثیر ش��یوع کرونا در رکود 
به س��ر می برند و تقاضای داخلی هم تحول خاصی نش��ان 
نمی ده��د. ب��ا این ش��رایط و در نظر گرفت��ن این نکته که 
افزای��ش نرخ مصوب خیلی از صنایع تولیدی حدود ۲۰ تا 
۲۵ درصد بوده و ضمنا درآمدهای مردم هم رش��د زیادی 
نداشته؛ جهش قیمت فولاد که بهای تمام شده ساختمان و 
خودرو و لوازم خانگی و ده ها قلم کالای دیگر را بالا می برد، 
قابل توجیه نیست.حالا شایعه شده رئیس جمهوری دستور 
خروج محصولات فولادی را در بورس کالا صادر کرده است 
و قرار اس��ت در آینده ای نه چندان دور، معاملات فولاد و 
محصولات مش��تقه آن در خارج از بورس کالا انجام ش��ود.
محمد آزاد، رئیس سابق اتحادیه آهن و کارشناس صنعت 
فولاد در این باره گفت: خروج محصولات فولادی از بورس 
کالا، به مصلحت بازار فولاد و اقتصاد نیس��ت و بهتر اس��ت 
به جای خارج کردن معاملات محصولات فولادی از بورس 
کالا، س��اختار مبادلات، نحوه قیمت ه��ا و میزان عرضه ها 
را اص��لاح کرد. وی افزود: می توان با تش��دید نظارت ها بر 

ب��ورس و رش��د عرضه ها و اصلاح ش��یوه قیمت گذاری ها، 
ب��دون آنکه معاملات را از فضای ش��فاف بورس کالا خارج 
کنیم، بازار فولاد را س��امان دهیم. بورس کالا بهترین بازار 
برای معاملات فولاد خواهد بود؛ مش��روط بر آنکه دولت به 
فکر تشکیل یک اتاق قیمت گذاری باشد که قیمت ها را بر 
مبن��ای واقعیت های اقتصادی تعیین کند. خروج احتمالی 
ف��ولاد از ب��ورس کالا، این دغدغه را هم ب��ه دنبال خواهد 
داش��ت که برخی تولیدکنن��دگان، محصولات کم کیفیت 
تر را روانه بازار کنند یا محصولات درجه یک، بازار س��یاه 
پیدا کند . رئیس سابق اتحادیه آهن و فولاد گفت: افزایش 
قیمت محصولات فولادی، منطقی نیست. رشد قیمت ها به 
دلیل وابستگی ما در قیمت گذاری به نرخ ارزهای خارجی 
است. در شرایطی که تمام نهاده های تولید، از داخل کشور 
تامین می ش��ود؛ چرا باید قیمت گذاری فولاد بر اساس نرخ 
ارز باش��د؟ باید ش��ورایی برای قیمت گذاری وجود داشته 
باشد که قیمت پایه محصولات، بر اساس قیمت تمام شده 
هر محصول به علاوه حاش��یه س��ود منطق��ی تولیدکننده 
تعیین ش��ود. با این روش قیمت گذاری، نه تولیدکنندگان 
متحمل ضرر و زیانی می شوند و نه به مردم، اجحاف خواهد 
شد. این روش قیمت گذاری باید در مورد کل چرخه فولاد 
اجرایی ش��ود. تولیدکنندگان می توانند مازاد بر نیاز داخل 
را هم صادر کنند و درآمدهای ارزی، جایزه ای اس��ت برای 
ش��رکت ها. اما گره زدن قیمت های داخلی به نرخ ارز اصلا 

اقدام مناسبی نیست.

رئیس�سابق�اتحادیه�آهن:�توجه�به�بومی�سازی�درساخت�کارخانه�گندله�سازی�بهاباد

خروج�فولاد�از�بورس�کالا�به�مصلحت�نیست

تولیدکنندگان آهن  اس��فنجی ب��رای کاهش ۹۱درصدی 
ص��ادرات این محصول دلایلی چون وض��ع تعرفه صادرات، 
ابه��ام در سیاس��ت های وزارتخانه، ش��یوع کووی��د-۱۹ و 
 تمرکز بر تامین م��واد موردنیاز تولید داخل فولاد را مطرح 

کردند. 
کاهش ۹۱درصدی صادرات آهن اسفنجی در بهار امسال 
در مقایسه با بهار سال گذشته و رسیدن آن از ۲۲4هزار تن 
به ۲۰هزار تن قابل توجه اس��ت به ویژه که در بهار امسال، 
تولید این محصول پایین دست تولید شمش فولاد ۱۲درصد 

نسبت به سال پیش رشد داشته است.

 بهرام س��بحانی، رئیس انجمن تولید کنندگان فولاد، در 
گفت وگو با »برنا« دلیل اصلی این کاهش را اختصاص همه 
تولید به صنعت داخلی فولاد دانس��ت و گفت: دلیل کاهش 
۹۱درصدی صادرات آهن اس��فنجی کشور و رسیدن آن به 
۲۰هزار تن در 3ماه نخس��ت امس��ال این اس��ت که تقریبا 
کل تولید این محصول را امس��ال به مصرف داخلی و تولید 
شمش فولاد می رسد این مسئله درباره سنگ آهن و گندله 

هم صادق است.
 او اف��زود: حتی ممکن اس��ت ص��ادرات این محصول در 
ادامه س��ال به صفر هم برس��د مگر اینک��ه تولیدکنندگان 

آهن اس��فنجی مازاد بر نیاز داخل تولید کنند. برنامه امسال 
کش��ور تولید 3۰ میلیون تن فولاد اس��ت و برای تولید این 
حجم، 33 میلیون تن آهن اس��فنجی نیاز دارد، بنابراین اگر 
تولیدکنن��دگان بتوانند تولید خود را به بیش از 33میلیون 
تن برسانند می توانند مازاد این رقم را صادر کنند. در همین 
ح��ال »علیرضا زاهدی��ان«، مدیرعامل ف��ولاد غدیر نی ریز، 
وض��ع تعرفه ۱۰درصدی بر صادرات و کاهش تقاضای بازار 
جهانی به دلیل شیوع کرونا در 3 ماه نخست امسال را دلیل 
این کاهش دانست. او ادامه داد: تولید در بهار امسال نسبت 
به بهار س��ال گذشته افزایش��ی بود چون میزان مواد اولیه 

بالا ب��ود، در نتیجه تولید کاهش پیدا نکرد. توجه داش��ته 
باش��ید ما در بهار سال گذشته نه تعرفه صادرات داشتیم و 
نه کرونا را.  او افزود: البته درحال حاضر تقاضا ایجاد ش��ده 
است، اما سیاست گذاری وزارت صنعت، معدن و تجارت در 
زمینه صادرات آهن اس��فنجی واضح نیس��ت و تا زمانی که 
موضع آن روش��ن نباش��د، نمی توان در این زمینه تصمیم 
گرف��ت. وزارت صنعت، معدن و تجارت هن��وز درصدی را 
که صادرات آهن اس��فنجی مجاز اس��ت، روشن نکرده است 
و معاونت معدن��ی وزارتخانه مجوز صادرات را نمی دهد. در 
حالی که تولید کنونی آهن اسفنجی مازاد نیاز کشور است. 
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عضو هیات مدیره انجم��ن تولیدکنندگان فولاد 
ای��ران گفت: دخال��ت دولت و دس��تورالعمل های 
دولت��ی تع��ادل در بازار زنجیره ف��ولاد را برهم زده 
و در سال های گذش��ته شاهد خام فروشی بوده ایم. 
در صورتی که دولت اجازه دهد مکانیزم بازار یعنی 
عرضه و تقاضا تعیین کننده قیمت های نهایی باشد، 
طبعا ش��اهد ایجاد تعادل در زنجیره فولاد خواهیم 

بود. 
ب��ه گزارش معدن مدیا، س��ید رضا شهرس��تانی 
اظهارک��رد: به طور کلی واحده��ای تولیدی مجاز 
هستند که مازاد بر نیاز و مصرف محصولات خود را 
صادر کنند اما در بس��یاری از کشورها به دلیل نیاز 
مب��رم به مواد اولیه، تولیدکنندگان باید صادرات را 
با پرداخت عوارض انجام دهند. ضمن اینکه واردات 
مواد اولیه بدون عوارض انجام می ش��ود. عکس آن 
نی��ز ب��رای واردات محصولات نهای��ی، تعرفه های 
نس��بتا سنگینی وضع می شود و در مقابل، صادرات 

محصولات نهایی آسان است.
وی افزود: در کش��وری مانن��د ژاپن واردات مواد 
اولیه مانند س��نگ آهن و انرژی به آسانی و به وفور 
انجام می ش��ود و در مقابل، مش��اهده می شود این 
کشور یکی از بزرگ ترین صادرکنندگان محصولات 
نهایی صنعت فولاد اس��ت. در م��ورد کره جنوبی و 

آلمان نیز همین موضوع صدق می کند.
اعم�ال�تعرفه�بر�صادرات�س�نگ�آهن���

صحیح�است
عضو هیات مدیره انجم��ن تولیدکنندگان فولاد 
ایران تاکید کرد: اعمال تعرفه بر صادرات سنگ آهن 
خام از س��وی مع��اون معدنی وزارت صنعت، معدن 
و تج��ارت، یک��ی از مع��دود اقدام��ات صحیح این 
وزارتخانه در جهت جلوگیری از صادرات سنگ آهن 
و خام فروش��ی بوده است، البته شرایط ممکن است 
به مرور زمان تغییر کند و باید بررسی شود. بنابراین 
اعمال تعرفه با ملاحظات بین المللی و اس��تفاده از 
تجربیات کشورهای پیشرفته در این زمینه صورت 

گرفته است.
تولیدکنن��دگان  ک��رد:  اظه��ار  شهرس��تانی 
فولاد توقع داش��تند ب��ا اعمال تعرفه ب��ر صادرات 
محص��ولات  قیم��ت  حداق��ل  س��نگ آهن، 
 س��نگ آهنی و همچنی��ن آهن اس��فنجی کاه��ش 

یابد. 
ای��ن در حالی اس��ت که عک��س آن اتفاق افتاد و 
مرتب��ا قیمت محصولات س��نگ آهنی بالا رفت. به 

نظر می رس��د تعرفه های در نظر گرفته ش��ده برای 
صادرات س��نگ آهن کم بوده و چن��دان بازدارنده 

نیست.
س��ودآوری  مقایس��ه  ک��رد:  خاطرنش��ان  وی 
تولیدکنندگان س��نگ آهن و تولیدکنندگان فولاد 
گویای س��ود چندبرابری تولیدکنندگان سنگ آهن 
است. به طور مثال، با وجود فروش قابل توجه مبارکه 
در س��ال های اخیر اما حاشیه سود این شرکت تنها 
۲۰درصد بوده است. درباره سایر فولادسازان مانند 
 ش��رکت فولاد خوزس��تان نیز همین موضوع صدق 

می کند.
این در ش��رایطی اس��ت ک��ه زنجی��ره تولید دو 
فولادس��از یاد ش��ده تقریبا تکمیل است و بسیاری 
از حلقه ه��ای زنجیره تولی��د را در اختیار دارند. در 
مقابل، حاش��یه س��ود تولیدکنندگان س��نگ آهن 

همواره بیش از ۵۰ درصد است.
عضو هیات مدیره انجم��ن تولیدکنندگان فولاد 
ایران اذعان کرد: به نظر می رس��د تعرفه های وضع 
ش��ده برای صادرات سنگ آهن، بازدارندگی لازم را 
نداشته و باید  در این باره تجدید نظر شود اما هرچه 
به سمت محصولات نهایی زنجیره پیشرویم، میزان 
تعرفه کاهش یابد و یکس��ان نباش��د. به طور مثال، 
تعرف��ه صادرات س��نگ آهن 3۰ درص��د، صادرات 
کنس��انتره، ۲۰ درصد، ص��ادرات گندله ۱۵درصد 
و... ب��ه همی��ن ترتی��ب تعرفه لحاظ ش��ود، حتی 

ش��مش فولادی نیز نس��بت به محص��ولات بعدی 
 خام محسوب شده و دولت می تواند روی آن تعرفه 

بگذارد.
وی تصری��ح ک��رد: هرگز نمی ت��وان تولیدکننده 
را از ص��ادرات من��ع ک��رد اما باید دس��ت آن را باز 
گذاش��ت ت��ا بتواند ب��ا تکمیل زنجیره، نس��بت به 
 ص��ادرات محصولات نهای��ی و دارای ارزش افزوده 

اقدام کند.
دخالت�دولت�در�بازار�با�قیمت�گذاری���

دستوری
شهرس��تانی اب��راز ک��رد: مش��کل اساس��ی که 
در ح��ال حاض��ر در بخ��ش مع��دن وج��ود دارد و 
تولیدکنندگان سنگ آهن نیز به آن اعتراض دارند، 
قیمت گذاری محصولات س��نگ آهنی اس��ت. این 
 ام��ر نیز به سیاس��ت گذاری دولت در زنجیره فولاد

بازمی گردد. 
دولت س��عی دارد قیمت های خودرو و مس��کن 
ب��رای عموم مردم پایین ن��گاه دارد تا قدرت خرید 
داشته باش��ند، از این رو قیمت محصولات فولادی 
مانند میلگرد و تیرآهن را کنترل می کند، البته ورق 
فولادی نیز یک محصول پرمصرف اس��ت اما قیمت 
میلگرد برای ساخت وس��از به ویژه مناطق محروم و 
روس��تایی بس��یار مهم است. به همین دلیل، دولت 
روی قیمت میلگرد بیش از سایر محصولات فولادی 

حساس است.  

عضو هیات مدیره انجم��ن تولیدکنندگان فولاد 
ایران بیان ک��رد: دولت برای کنترل قیمت میلگرد 
و کاهش قیمت آن در بازار داخلی، دس��تورالعملی 
ص��ادر کرده اس��ت مبنی بر اینک��ه تولیدکنندگان 
میلگ��رد بای��د ۶۰ درصد از تولیدات خود را در بازار 

داخلی از طریق بورس کالای ایران عرضه کنند. 
با این وجود، به دلیل رکود کلی در ساخت وساز، 
مص��رف میلگرد و محصولات فولادی در کش��ور ما 
کاهش یافته است. بعضا مشاهده می شود که عرضه 
محصولات فولادی بیش از تقاضای آن است. ضمن 
اینکه قیمت محصولات فولادی در کش��ور ما بعضا 

کمتر از قیمت های جهانی محاسبه می شود. 
شهرس��تانی مط��رح کرد: مش��کلات یاد ش��ده 
چندین آسیب به صنعت فولاد کشور وارد می کنند؛ 
نخست آنکه قیمت تمام شده فولادسازان نزدیک به 
قیمت تمام ش��ده تولید است؛ به طوری که قیمت 
صادراتی ش��مش فولادی در کش��ور بعضا از قیمت 
میلگرد بالاتر می رود. آس��یب دیگر این اس��ت که 
رقابت می��ان تولیدکنندگان میلگرد در کش��ور ما 

بسیار زیاد به نظر می رسد. 
در کش��ورهای دیگر قیمت ش��مش ب��ا میلگرد 
تفاوت ۱۰ تا ۱۵ درصدی دارد، اما در ایران، قیمت 
شمش به قیمت جهانی میلگرد رسیده است. بعضا 
تولیدکنن��دگان میلگ��رد با بهای گزاف ش��مش را 
خریداری می کنند و حتی با حاش��یه س��ود بسیار 

پایین به فروش می رس��انند. ارزان فروش��ی شمش 
فولادی نس��بت میلگرد نیز آسیب زیادی به صنایع 
پایین دس��تی وارد کرده است. برخی از کشورهای 
واردکنن��ده ش��مش ف��ولادی ب��ه بهانه مب��ارزه با 
دامپینگ، تعرفه هایی بر ش��مش فولادی کشور ما 

وضع کرده اند. 
وی عنوان کرد: قیمت گذاری محصولات فولادی 
در کش��ور م��ا همواره به ص��ورت ضریبی از قیمت 
شمش فولاد خوزستان و به صورت دستوری انجام 

می شود. 
از آنج��ا ک��ه قیم��ت ش��مش فولاد خوزس��تان 
نس��بت ب��ه قیمت ه��ای جهان��ی پایین تر اس��ت، 
طبعا قیمت محصولات س��نگ آهن نی��ز به عنوان 
دارای  خوزس��تان،  ف��ولاد  ش��مش  از  ضریب��ی 
 قیم��ت پایین تری نس��بت به قیمت ه��ای جهانی 

خواهد داشت.
ل�زوم�حاکمیت�مکانیزم�تقابل�عرضه�و���

تقاضا�در�بازار
عضو هیات مدیره انجم��ن تولیدکنندگان فولاد 
تاکی��د کرد: اگر عرضه و تقاضا میان تولیدکنندگان 
و مصرف کنن��دگان بدون دس��تورالعمل و فش��ار، 
آزاد گذاش��ته ش��ود و عرضه و قیمت نیز به صورت 
تصنع��ی محدود نش��ود، طبعا قیمت ه��ای داخلی 
ب��ه قیمت های بین المللی نزدیک تر خواهد ش��د و 
این امر نیز باعث می ش��ود که بسیاری از مشکلات 

زنجیره برطرف شود. 
ب��ه همین ترتیب می توان تعرفه های صادراتی را 
نیز تعدیل کرد. شهرستانی خاطرنشان کرد: زمانی 
کش��ور ما دومی��ن واردکننده ف��ولاد در دنیا بود و 
می��زان واردات نی��ز به بی��ش از ۱۰ میلیون تن در 
س��ال می رس��ید. اکنون واردات به صادرات تبدیل 
ش��ده و به همین میزان ص��ادرات داریم. همچنین 
ح��دود 3۵ میلیون تن ظرفیت تولید فولاد کش��ور 
اس��ت اما در امس��ال تولید فولاد حداکثر به ۲۷ تا 
۲۸ میلی��ون ت��ن خواهد رس��ید ک��ه علت کاهش 
تولید نس��بت به ظرفیت، کمبود مواد اولیه اس��ت. 
علاوه براین، حدود ۸میلیون تن ظرفیت خالی برای 
تولید آهن اس��فنجی وجود دارد.  وی تصریح کرد: 
اگر سنگ آهن در کشور ما به محصول نهایی تبدیل 
شود، قطعا ارزش افزوده بیشتری برای صنعت فولاد 

کشور ایجاد می شود. 
همچنین با تکمیل ظرفیت صنایع پایین دس��تی 
شاهد اش��تغال زایی گسترده ای خواهیم بود. ضمن 
اینکه صادرات محصولات نهایی باعث خواهد ش��د 
کاهش صادرات نفت خام برای کشور جبران شود.

حاکمیت عرضه وتقاضا بر بازار فولاد
عضو�هیات�مدیره�انجمن�تولیدکنندگان�فولاد�ایران�خواستار�شد

تفکی��ک مجدد وزارت صنع��ت، معدن و تجارت 
ب��ه وزارت بازرگانی و وزارت صنایع و معادن اقدامی 
درس��ت و کارشناسی نیس��ت؛ چراکه این اقدام به 
منزله ایجاد 3۰ اداره کل جدید در 3۰ استان کشور 
خواه��د بود. یعنی دولت بای��د متحمل هزینه های 
گزافی شود و بسیاری از نیروهای خود را اضافه کند. 
این اقدام به ویژه در سال آخر فعالیت دولت منطقی 
به نظر نمی رس��د. به ویژه آنکه باید خاطرنشان کرد 
تفکیک یک فرآیند زمانی طولانی است و دست کم 

۲ سال زمان می برد. 
درواق��ع دول��ت در ط��ول دوران فعالی��ت خود 
مجموع��ه ای از اقدامات بی هدف را در دس��تور کار 
خ��ود ق��رار داده و ای��ن تفکیک ه��م در رده همان  
اقدامات اس��ت. هیچ منطقی پش��ت این جداسازی 
آنهم در ماه های پایانی فعالیت دولت دوازدهم دیده 
نمی ش��ود. تنها باید تاکید کرد که این اقدام دس��ت 
ع��ده ای را برای فس��اد و اختلاس ب��از می کند.  در 
همین حال موضوع مدیریت بخش صنعت، معدن و 
تجارت در بسیاری از کشورها به روش های گوناگون 
حل ش��ده اس��ت. با وجود اینکه س��اختار مدیریت 
سازمان ها در کشورهای گوناگون متفاوت است، اما 
نمونه های موفقی در همه آنها قابل رویت اس��ت. اما 
در ایران چه در شرایط تفکیک و چه ادغام، همواره 
چالش هایی اساسی اقتصاد را تهدید می کرد. درواقع 
ریش��ه اصلی مش��کلات ما در دخالت بیش از اندازه 
دول��ت در هم��ه امور اس��ت. دول��ت در تعیین نرخ 
مایحتاج مردم از گوجه و س��یب زمینی حضور دارد 
تا در تعیین قیمت ش��مش فولاد، فلزات اساس��ی، 
س��یمان، خودرو و.... این درحالی است که در سایر 
کشورها مکانیسمی برای بازار تعیین شده و تعیین 
قیمت ها به آن سپرده شده است؛ بنابراین قیمت ها 
در تعامل میان عرضه و تقاضا تعیین می شود و این 
موض��وع اصلا ربطی به دولت ندارد. با این وجود، در 
کش��ور ما سنت اش��تباه دخالت دولت در همه چیز 
بنا ش��ده و ضرر نهایی آن به مصرف کننده می رسد.  
یک��ی از بارزترین نمونه ه��ای دخالت ناموفق دولت 
را بای��د در س��وخت و بنزین عنوان ک��رد. در طول 
س��الیان گذش��ته اعتراضاتی بر س��ر قیمت بنزین 
ایجاد ش��ده اس��ت. در همین ح��ال، قاچاق بنزین 
در کش��ور ما همواره قابل توجه بوده اس��ت. مصرف 
بنزی��ن نیز در ایران براب��ر روزی ۱۰۰ میلیون لیتر 
عنوان می ش��ود که این رقم به اندازه مصرف سوخت 
کش��ور چین اس��ت. با این وجود، همچنان ش��اهد 
ت��ردد خودروه��ای پرمصرف در ش��هرهای بزرگ 
هس��تیم. درواقع، با وج��ود تمام حمایت های دولت 
از ای��ن حوزه و حتی اختص��اص بودجه قابل توجه 
به س��ازمان پخش فرآورده های نفتی، بنزین به یک 
چالش اساسی در کشور ما تبدیل شده است. گویی 
دخالت ه��ای دول��ت را باید عام��ل اصلی اختلافات 
دانس��ت. اما این روند در هیچ کش��وری مش��اهده 
نمی ش��ود و این دس��ت فعالیت ها در اختیار بخش 
خصوصی هس��تند.ازمجموع موارد یادشده می توان 
اینطور نتیجه گرفت که دولت به جای تغییرات هر 
روزه تلاش کند تا دخالت خود را در امور به حداقل 
کاهش دهد.  وزارت صنعت، معدن و تجارت پس از 
چند سال فعالیت جایگاه خود را یافته است؛ بنابراین 
تفکیک آن درس��ت نیست. ضمن آنکه رئیس دولت 
در جایگاه��ی نیس��ت که به مجل��س برای تصویب 
طرح ها فش��ار وارد کن��د. رئیس جمهوری، مجری 
قانون اس��ت و نه قانون گذار. بنابراین بهتر آن است 
ک��ه ت��لاش می کردند تا دخالت اف��راد غیر در امور 
و تصمیم گیری ه��ای ای��ن وزارتخان��ه را به حداقل 
برس��انند تا زمینه ای برای رانت فراهم نشود.  بحث 
تفکی��ک و ادغام وزارت صنعت، معدن و تجارت در 
گذشته هم مطرح و مباحث بسیاری حول آن انجام 
ش��ده است. اجرای این طرح با هزینه های متعددی 
همراه اس��ت. ادغام دو وزارتخانه کار ساده ای نیست 
و نیازمند تغییرات متعددی در س��اختار مجموعه و 
حتی ایجاد چارت های جدید اس��ت.  حال با توجه 
به چالش های عظیم اقتصادی که کشور در آن قرار 
دارد؛ هزین��ه اجرای ادغام مجدد چگونه باید تامین 
ش��ود؟ بدون تردید این تفکیک هزینه قابل توجهی 
را در این شرایط به کشور تحمیل می کند؛ بنابراین 
از سیاست گذارن انتظار می رود به جای طرح چنین 
موضوعاتی، زمینه اصلاح امور دولت را فراهم کنند. 
بهبود در س��اختار اداری کش��ور را در اولویت قرار 
دهند، چراکه تداوم این س��اختار اش��تباه به منزله 

تداوم همین شرایط نامساعد کنونی است. 

یادداشت

کامرانوکیل
دبیراتحادیهصادرکنندگان
وتولیدکنندگانمحصولاتمعدنی

اشتباهات
بیپایاندولت



ش��نیده های چیلان از منابع موثق حاکی از این اس��ت 
حسین مدرس خیابانی، سرپرست وزارت صنعت، معدن 
وتجارت، در یکی از جلس��ات اخی��ر پیرامون تنظیم بازار 
فولاد اظهارکرده اس��ت که تغییر ضرایب قیمتی زنجیره 
ف��ولاد )قیمت کنس��انتره، گندل��ه و آهن  اس��فنجی( از 
دس��تور کار این وزارتخانه خارج شده است. کارشناسان 
اقتص��ادی بر این نظر بودند ک��ه افزایش ضرایب قیمتی 
زنجیره فولاد، جهش قیمت محصولات فولادی و التهاب 
در ب��ازار فولاد را درپی خواهد داش��ت. با این اظهار نظر 
وزارت صنعت، معدن وتجارت، جنجال ها در مورد افزایش 

قیمت کنس��انتره، گندله و آهن اس��فنجی پس از بیش 
از 3م��اه خاتمه می یابد. جلس��ات معدنی ه��ا، فولادی ها 
و وزارت صنع��ت، معدن وتجارت، پیرام��ون بازنگری در 
 ضرایب قیمت��ی زنجیره فولاد از اواخر فروردین امس��ال 
آغاز ش��د.  در جلس��ات مختلف برگزار شده، توافقی بین 
ش��رکت های فولادی و معدنی حاصل نشد و فراتر از این 
ع��دم توافق، بیم آن وجود داش��ت ک��ه افزایش ضرایب 
قیمتی کنس��انتره، گندله و آهن اسفنجی، التهاب بیشتر 
در بازار فولاد و تورم ش��دید قیمت محصولات فولادی را 
درپی داش��ته باشد. بر اساس توافق شرکت های معدنی و 

فولادی، از مرداد س��ال ۹۸ به بعد، نرخ فروش کنسانتره 
بر اس��اس حداکثر ۱۶ درصد ش��مش فولاد خوزستان و 
نرخ فروش گندله بر اس��اس حداکثر ۲3.۵ درصد شمش 
فولاد خوزس��تان اس��ت.  نرخ فروش آهن اسفنجی نیز بر 
اس��اس ۵۰درصد قیمت شمش فولاد خوزستان است. با 
اظهارنظر صریح مدرس خیابانی، سرپرست وزارت صنعت، 
مع��دن و تجارت، تغییر ضرایب قیمت��ی زنجیره فولاد از 
دس��تور کار ای��ن وزارتخانه خارج ش��ده و ضرایب فعلی 
 همچنان مبنای فعالیت بخش های مختلف زنجیره فولاد 

خواهد بود.

ماراتن بازنگری در ضرایب قیمتی زنجیره فولاد پایان یافت؟
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نایب رئیس مجلس شورای اسلامی از عزم دولت و مجلس 
برای کاهش قیمت سیمان و فولاد خبر داد.

به گزارش مهر علی نیکزاد پس از پایان جلس��ه بررس��ی 
علل افزایش قیمت سیمان و فولاد که با حضور وزیر صنعت، 
معدن و تجارت در مجلس برگزار ش��د، در جمع خبرنگاران 
گفت: با یک کار کارشناسی به این نتیجه رسیدیم که قیمت 
س��یمان فله ای با حملش تنی ۲۹۰ هزار تومان و س��یمان 
ه��ر پاکتی ۱3 هزار و ۵۰۰ توم��ان در کارخانه تحویل داده 
می شود و هر پاکت س��یمان برای مصرف کننده ۱۷ هزار و 

۵۰۰ تومان است.
وی با اش��اره به بررس��ی قیمت ورق و میلگرد در جلسه 
دول��ت افزود: بعد از جلس��ه هم به این نتیجه رس��یدیم که 
قیمت ه��ر کیلو ورق ی��ا میلگرد بر اس��اس قیمت جهانی 
ضرب��در ارز نیمایی تعیین ش��ود که امروز ای��ن عدد با ارز 
 نیمایی باید برای هر کیلوگرم میلگرد ۸ هزار و ۵۰۰ تومان 

باشد.
نیکزاد تصریح کرد: این نرخ ها سبب می شود که با نظارت 
دولت و پیگیری های مجل��س یک ثباتی بر قیمت ها حاکم 
شود و کارگاه ها همراه با ساخت وساز در مسکن، پل سازی و 

سایر واحدهای صنعتی؛ فعال شوند.

وی ب��ا اش��اره به اینک��ه افزایش بی رویه قیمت س��یمان 
و ف��ولاد از جیب ملت خرج می ش��ود، اف��زود: وقتی قیمت 
س��یمان، ورق ها و میل گردها بالا م��ی رود بعدا باید تعدیل 
بخورد و سازمان برنامه و بودجه باید مابه التفاوت بدهد که 

مشکل پیش می آید.
نای��ب رئیس مجلس ابراز امی��دواری کرد با کمک وزارت 
صنعت، معدن وتجارت و س��ایر اعضای دولت، شاهد تثبیت 

این قیمت ها باشیم.
نیک��زاد از س��یمان و ف��ولاد به عن��وان ۲ مولفه بس��یار 
تأثیرگذار در کارهای عمرانی در کش��ور از جمله مس��کن، 

س��اختمان و پل س��ازی یاد کرد و گفت: واقعیت قضیه این 
است که قیمت ها در این زمینه رها شده بود.

وی اف��زود: ما امروز ب��دون اینکه قصد دخال��ت در امور 
اجرایی داشته باشیم با یک کار کارشناسی به این قیمت ها 

رسیدیم.
بازگشت�آرامش�به�سیمان�وفولاد��

حس��ین مدرس خیابانی، سرپرست وزارت صنعت، معدن 
و تجارت هم از ابلاغ بس��ته های جدی��د نظارتی و نرخ های 
مصوب برای بازگش��ت آرامش به بازار سیمان و فولاد خبر 

داد.
وی افزود: در هفته های اخیر برخی از مصالح س��اختمانی 
مانند س��یمان و فولاد با افزایش قیمت همراه بود که برای 
 کاه��ش نگرانی ه��ا، نیاز به بررس��ی ابعاد و نظارت بیش��تر 

داشت.
سرپرس��ت وزارت صنعت، معدن وتجارت این مس��ئله را 
دغدغه ای برای دولت دانس��ت و تصریح ک��رد: این دو مواد 
اصلی مصالح س��اختمانی ک��ه از نیازهای اصل��ی عمران و 
آبادانی کش��ور به ش��مار می رود و بخش عمده ای از صنایع 
به این دو محصول مرتبط هس��تند باید از بازار متعادل تری 

برخوردار شود.

م��درس خیابانی با اش��اره به اینکه افزای��ش قیمت های 
س��یمان و ف��ولاد نگرانی های مجلس را هم بدنبال داش��ت 
افزود: همه تلاش مجلس شورای اسلامی این است تا دولت 
را در این شرایط سخت اقتصادی کمک کند و جلسه هم با 

همین هدف برگزار شد.
وی جلس��ه را مفی��د ارزیابی کرد و گفت: در این جلس��ه 
نتایجی که از جلس��ه هیأت دولت و جلسه اقتصادی هیأت 
دولت حاصل ش��ده بود ارائه ش��د و گرانی افسارگس��یخته 
س��یمان و فولاد و مصالح س��اختمانی مورد بحث و بررسی 

قرار گرفت.
سرپرست وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: مجموعه 
اقداماتی که دولت برای س��اماندهی قیمت سیمان و فولاد 
دارد در این جلسه ارائه شد و مجلس هم نظرات اصلاحی و 

تکمیلی خود را در این زمینه ارائه کرد.
وی ابراز امیدواری کرد: مجموع این نشس��ت ها و جلسات 
باعث ش��ود تا قیمت سیمان و ورق فولاد برای خودروسازی 
و لوازم خانگی و چه میلگرد و تیرآهن و س��ایر مصالح برای 
اس��تفاده از انبوه سازان و ساختمان سازی است ان شاءالله با 
اجرای بسته هایی که ابلاغ کردیم از بازار آرام تری برخوردار 

شویم.

عزم�دولت�و�مجلس�برای�کاهش�قیمت�سیمان�و�فولاد

گردهمایی بزرگان فولاد در 2 نمایشگاه
گروه معدن

پادوی��ژن  رس��تاک  ش��رکت  مدیرعام��ل 
نمایش��گاه های حوزه  برگزارکنن��ده تخصصی 
متال��ورژی، فولاد و ریخته  گ��ری، در گفت وگو 
با »روزگار معدن« ب��ه برگزاری  بدون مانع دو 
نمایشگاه تخصصی پیشرو در حوزه متالورژی، 
ف��ولاد و ریخته  گ��ری )متافون��د( در تبری��ز و 

)متالکس( در اصفهان خبر داد. 
محم��ود بندرچی گفت: 
نمایش��گاه  هفدهمی��ن 
متال��وژی،  بین الملل��ی 
ریخته گ��ری،  و  ف��ولاد 
ماش��ین آلات و صنای��ع 
وابسته )متافوند( ۱۲ الی 
۱۵ مردادم��اه امس��ال با حضور ۷۰ ش��رکت 
داخل��ی و ۱۰ نماینده از کش��ورهای دیگر در 
س��الن پروین اعتصامی نمایش��گاه بین المللی 
تبری��ز برگزار خواهد ش��د. در این نمایش��گاه 
شرکت های ش��اخصی همچون مس سونگون، 
ف��ولاد ش��هریار، مجتمع ف��ولاد صنعت بناب، 
فولاد آذربایجان و فولاد مهر س��هند با رعایت 

پروتکل های بهداشتی حضور خواهند داشت.
برگزاری�نمایشگاه�های�تخصصی�با���

بخشنامه�دولت
وی همچنی��ن ب��ا اش��اره به وج��ود برخی 
ش��ایعات مبنی بر برگزار نش��دن نمایشگاه ها با 
توجه به ش��یوع کرونا گفت: طبق بخشنامه ای 
که از س��وی دولت و ریاس��ت جمهوری ابلاغ 
شده اس��ت، برگزاری نمایشگاه های تخصصی 
بلامان��ع اس��ت و تاکنون بخش نام��ه جدیدی 
مبنی بر ملغی ش��دن نمایشگاه ها صادر نشده و 
این دو نمایش��گاه پیش��رو قطعا برگزار خواهد 

شد.
بندرچی ادامه داد: ب��ا توجه به بیانات رهبر 
معظ��م معظ��م انقلاب مبن��ی ب��ر نام گذاری 
این س��ال ب��ا عنوان »جهش تولی��د« و اعمال 
تحریم ه��ای ظالمان��ه  علی��ه کش��ورمان یکی 
از صنایع��ی ک��ه می توان��د کمک ش��ایانی به 
خودکفای��ی کش��ور کن��د صنای��ع متالورژی، 
فولاد، ریخته گری و صنایع وابس��ته است و ما 
علاقه مندیم که این نمایشگاه رشد بهتر و روز 

افزونی داشته باشند.
رعایت�پروتکل�های�بهداش�تی�در���

نمایشگاه�های�تخصصی�
مدیرعام��ل رس��تاک پاد وی��ژن در ادامه به 
اهمیت اجرای نمایشگاه های تخصصی پرداخت 
و خاطرنش��ان ک��رد: برپای��ی نمایش��گاه های 
تخصصی به عنوان موتور محرک هر صنعتی به 
شمار می رود و مش��کلات ناشی از کرونا نباید 

منجر به توقف فعالیت های اقتصادی شود.
با توجه به اینکه برپایی نمایشگاه در شرایط 
فعلی با رعایت پروتکل های بهداش��تی صورت 

گیرد.

وی با اش��اره ب��ه اینکه کرون��ا نباید موجب 
توق��ف فعالیت های اقتصادی درکش��ور ش��ود 
افزود: انتظار برای پای��ان یافتن کرونا منطقی 
و عقلان��ی نیس��ت و درحال حاض��ر برگ��زاری 
رویداده��ای نمایش��گاهی در دنی��ا ب��ه روال 
طبیعی خود در حال برگزاری اس��ت و دنیا به 
این نتیجه رس��یده که نمی توان با انتظار برای 
ساخت واکس��ن اقتصاد را تعطیل کرد چرا که 
در بهترین ش��رایط ممکن برای س��اخت آن، 
تس��ت بالینی و تولید انب��وه آن ۱۸ ماه زمان 
خواهد برد ضم��ن اینکه برپایی نمایش��گاه ها 
یکی از ارکان فعالیت های اجتماعی به ش��مار 

می رود.
مدیرعام��ل رس��تاک پ��اد ویژن ب��ه حضور 
دیگر نمایش��گاه های تخصصی در حال شرایط 
فعلی اش��اره ک��رد و گفت: دو س��ایت تبریز و 
اصفهان از س��ایت های موفق کش��ور هستند و 
هم اکنون نیز نمایشگاه صنعت برق در اصفهان 
در ح��ال برگ��زاری اس��ت و بازدیدکنندگان و 
ش��رکت کنندگان از آن رضای��ت کام��ل دارند 
ضم��ن اینک��ه اج��رای ای��ن نمایش��گاه نیز با 
انجام تمامی مفاد پروتکل های بهداش��تی و با 
هماهنگی ستاد مقابله با کرونای استان صورت 

گرفته است.
بندرچ��ی با اش��اره ب��ه ش��رایط کرونایی و 
ل��زوم حض��ور در جامع��ه خاطرنش��ان ک��رد: 
م��ا به عن��وان ش��هروندان یک جامع��ه تمامی 
فعالیت ه��ای روزم��ره خود از قبی��ل خرید را 

انج��ام می دهی��م و قطعا حضور در نمایش��گاه 
نی��ز یک��ی از فعالیت های اجتماعی به ش��مار 
می رود. قطع��ا در چنین ش��رایطی حضور در 
این فضاها کمی دش��وار اس��ت ام��ا زمانی که 
عنوان می شود استفاده از ماسک به جلوگیری 
از انتش��ار ویروس کمک خواهد کرد با رعایت 
پروتکل های بهداش��تی می توانیم شاهد برپایی 

این نمایشگاه باشیم.
وی ادام��ه داد: برپای��ی نمایش��گاه های فوق 
تخصص��ی به منظور جذب مخاطب عام صورت 
نمی گیرد و بیش��ترین تعداد بازدید کننده  های 
س��وی  از  ج��ذب  ق��درت  ص��ورت  در  آن 
برگزار کنندگان نهایتا ۲ تا 3 هزار نفر است که 

ازلحاظ آماری تعداد قابل قبولی است.
س�رمایه�گذاری�بر�روی�مخاطبین���

خاص
مدیرعامل رس��تاک پاد وی��ژن تصریح کرد: 
برگزاری رویداد تخصصی در این ش��رایط برای 
ش��رکت های برگزارکننده می تواند زمینه س��از 
سرمایه گذاری بیشتر بر روی مخاطبین خاص 
باشد و دستیابی به بانک اطلاعات قوی تری را 

به همراه داشته باشد. 
بالطب��ع برگزارکنن��دگان نیز بای��د باانرژی 
بیش��تری نسبت به گذش��ته در جهت افزایش 

و جذب مخاطب اقدام کنند.
�2۵درص�د�از�عملی�ات�ف�روش�در� �

نمایشگاه�ها�
بندرچی برگ��زاری نمایش��گاه ها را فرصتی 

طلای��ی برای واحدهای تولید دانس��ت و ادامه 
داد: صنعت نمایشگاهی به برندینگ شرکت ها 
کمک می کن��د چراکه ۲۵ درص��د از عملیات 
فروش هر برندی در نمایشگاه ها انجام می شود 
و حضور واحدهای کوچک، متوسط و بزرگ به 

ارائه توانمندی ها منجر  خواهد شد.
وی درب��اره برگ��زاری ای��ن روی��داد گفت: 
نمایش��گاه متافون��د ب��ا هماهنگ��ی س��ازمان 
صنعت، مع��دن وتج��ارت اس��تان آذربایجان 
ش��رقی برگزار می ش��ود و بای��د از تلاش های 
آق��ای امی��ن زاده، رئی��س س��ازمان صنع��ت، 
معدن و تجارت آذربایجان ش��رقی نیز تش��کر 
کرد. حضورمهن��دس عبدالحمید قدیمی، دبیر 
انجمن صنفی کارخانج��ات ریخته گری ایران، 
اردشیر س��عدمحمدی، مدیرعامل شرکت ملی 
صنایع م��س ایران به همراه هی��ات همراه در 
مراس��م افتتاحیه این نمایش��گاه  قطعی شده و 
مقامات استانی نیز حتما حضور جدی خواهند 

داشت.
برگ�زاری��� در� مس�تقل� هوی�ت�

هفدهمین�نمایشگاه�متافوند
در  متافون��د  روی��داد  برگ��زاری  بندرچ��ی 
دوره های قبلی را در حاش��یه دیگر نمایشگاه ها 
عن��وان ک��رد و افزود: نخس��تین س��ایتی که 
و  ف��ولاد  متال��ورژی  تخصص��ی  نمایش��گاه 
ریخته گری را در کش��ور پایه گذاری کرد تبریز 
بوده و توجه به رویدادهای دیگر به اهمیت آن 

کمتر پرداخته شده است.

آن  دوره  هفدهمی��ن  برگ��زاری  امس��ال 
ای��ن نمایش��گاه به ص��ورت مس��تقل خواه��د 
 ب��ود ک��ه همین ام��ر ب��ر هویت  بخش��ی آن 
می افزای��د. امیدواری��م و انتظار داری��م اهالی 
تخصص��ی  ف��وق  روی��داد  ای��ن  از   صنع��ت 

حمایت کنند. 
نمایش�گاه�متالک�س�اصفه�ان�هم�با���

قدرت�برگزار�خواهد�شد
مدیرعامل رس��تاک پاد وی��ژن همچنین از 
برگ��زاری دوازدهمی��ن نمایش��گاه بین المللی 
متالورژی، فولاد، ریخته گری، ماش��ین آلات و 
صنایع وابس��ته در یکم ش��هریور ماه خبر داد. 
برپای��ی این نمایش��گاه که تا چهارم ش��هریور 
ادام��ه خواهد داش��ت. برای صاحب��ان صنایع 
ف��ولادی فرصتی ارزش��مند فراه��م می کند تا 
به ارائه گس��ترده محص��ولات و توانمندی های 
خود پرداخته و آخرین دس��تاوردهای خود را 
در مع��رض بازدید علاقه من��دان و فعالان این 

حوزه قرار دهند.
بندرچ��ی در پای��ان افزود: نمایش��گاه فولاد 
کام��ل  رعای��ت  ب��ا  دوره  ای��ن  در  اصفه��ان 
پروتکل های بهداش��تی به منظ��ور جلوگیری 
از ش��یوع کرونا برگ��زار ش��ده و بازدید از آن 
فق��ط ب��رای متخصص��ان امکان پذیر اس��ت؛ 
همچنی��ن بر اس��اس پروتکل ها، لازم اس��ت تا 
هم��ه بازدیدکنن��دگان و مش��ارکت کنندگان 
 در هن��گام حض��ور در نمایش��گاه، از ماس��ک 

استفاده کنند.

گفتنی اس��ت که شرکت فولاد خوزس��تان در زمینه 
تامی��ن قطعات و تجهیزات م��ورد نیاز خود نیز، با تقویت 
واحدهای س��اخت و س��فارش ها، انجام بومی س��ازی و 
کنترل دقیق بر کیفیت تجهیزات و قطعات تامین ش��ده، 
بخ��ش بزرگی از مش��کلات این حوزه را مرتفع س��اخته 
اس��ت. به علاوه، ب��ا ارائه بازخورد ب��ه واحدهای مرتبط و 
پیگیری اجرای آنها، اقدامات بس��یار مطلوبی برای بهبود 

محدودیت ها در فرآیند نت حاصل شده است.
کاه�ش�هزینه�ه�ا�ب�ا�تکی�ه�ب�ر�نظام�های���

مدیریتی
درب��اره اج��رای نظ��ام مدیری��ت دارای��ی فیزیکی، 
سازمان ها به ۵ دسته تقس��یم می شوند: »بدون اطلاع« 
)نداش��تن آگاهی و اطلاعاتی در ای��ن زمینه(، »مطلع« 
)درح��ال یادگیری دان��ش مدیریت دارای��ی فیزیکی(، 
»درحال توس��عه« )مدیری��ت دارایی فیزیک��ی در حال 
اجرا و توس��عه و اجرای نگهداشت پیشگیرانه(، »خوب« 
)اجرای سیس��تم مدیریت دارایی فیزیک��ی( و »عالی« 
)سیس��تم مدیریت دارایی فیزیکی کاملا یکپارچه و نیز 
دانش مدیریت دارایی فیزیکی بس��یار برجسته(. گفتنی 
اس��ت که ش��رکت فولاد خوزس��تان هم اکنون توانسته 
اس��ت خود را به گروه چهارم برس��اند. در زمینه مدیریت 
دارایی های فیزیکی، معیارها و اس��تانداردهای مختلفی 
ش��امل اس��تاندارد ISO ۵۵۰۰۰ )نمای کل��ی، اصول 
 ISO ۵۵۰۰۱ و واژگان مدیری��ت دارای��ی(، اس��تاندارد
 ISO ۵۵۰۰۲ الزام��ات مدیری��ت دارایی(، اس��تاندارد(
 PAS ۵۵-۱ رهنمودها و دس��تورالعمل ها(، استاندارد(
 )نم��ای کلی مدیریت دارایی  های فیزیکی( و اس��تاندارد
PAS ۵۵-۲ )دس��تورالعمل ها( تعریف ش��ده است. این 
اس��تانداردها در بخش هایی از ش��رکت فولاد خوزستان 
ب��ه طور کامل اجرا ش��ده اند، در بخش هایی در حال اجرا 
هس��تند و در بخش هایی در دس��ت بررس��ی اند. ابزار و 
دان��ش هایی وجود دارد که به س��ازمان ها کمک می کند 
از تاکتیک های نگهداری و تعمیرات در موقعیت مناسب 
خود اس��تفاده کنند. در ش��رکت فولاد خوزستان از یک 
سو برای اجرای شیوه های نت )PM، CMو...( متناسب 
ب��ا تجهیزات و ماش��ین آلات و از ط��رف دیگر برای ثبت، 
کنترل، نظارت و تحلیل دقیق توقفات اضطراری در قالب 
فرآیندهای س��وانح تجهیزاتی اقدام می ش��ود؛ بنابراین 
هزینه ه��ای نت با توجه به بس��تر مناس��ب MIS مورد 
محاس��به قرار می گیرد. مهم ترین عوامل تشکیل  دهنده 
هزینه های نت شامل نفر/ ساعت، نیروی انسانی و قطعات 
مصرف ش��ده در زمان نگهداری یا تعمیرات هستند. ذکر 
این نکته مهم است که افزایش نرخ ارز و تورم ناشی از آن و 
نیز، با توجه به گستردگی شرکت فولاد خوزستان و تعداد 
اورهال ها که در سال های مختلف متفاوت اند، هزینه های 
نت در س��ال های مختلف قابل بررس��ی و تحلیل است. با 
این حال، کاهش مجموع توقفات اضطراری و برنامه ای و 
افزایش آماده به کاری تجهیزات، گواه کاهش هزینه های 

نت در طول سالیان گذشته بوده است.
�ف�ولاد�خوزس�تان،�پیش�گام�در�مدیری�ت���

دارایی�های�فیزیکی
در ش��رایطی که وضعیت اقتصادی و تحریم ها س��بب 
شده اند تا برخی از شرکت ها با مشکلاتی در زمینه تامین 
ماشین آلات مورد نیاز خود مواجه شوند، در شرکت فولاد 
خوزس��تان، بخش تامین قطع��ات و تجهیزات با تقویت 
واحدهای س��اخت و س��فارش ها و انجام بومی س��ازی و 
کنت��رل دقیق کیفیت تجهیزات و قطع��ات خریداری یا 
ساخته ش��ده، بخش عمده ای از مش��کلات را مرتفع و با 
نظارت و بازرسی فنی دقیق و سیستماتیک و ارائه بازخورد 
به واحدهای مرتبط و پیگیری اجرای آنها، اقدامات بسیار 
مطلوب��ی برای بهبود محدودیت ه��ا در فرآیند نت انجام 
داد. گفتنی است که در سال ۱3۹۸ تعداد ۸۷۰ قلم قطعه 
یدکی و تجهیز به ارزش ۱۱میلیون و 33۰ هزار یورو برای 
نخستین بار در شرکت فولاد خوزستان بومی سازی شده 
است. ش��رکت فولاد خوزس��تان برای مدیریت مناسب 
دارای��ی فیزیکی خ��ود، رویکردهای متنوع��ی را اتخاذ 
کرده اس��ت که از آن جمله می توان به آموزش نظام های 
نگهداری و تعمیرات و ش��یوه های اس��تقرار آنها ش��امل 
RCM، TPM، VCM، TCM، OCM، PM و... 
از س��وی استادان برجسته اش��اره کرد. طبیعی است که 
اتخاذ این رویکردها و اس��تقرار این نظام ها با آگاه س��ازی 
نیروی انس��انی متخصص و تسلط آنها بر این سیستم ها 
برنامه ریزی می شود. واحد آموزش و توسعه منابع انسانی 
فولاد خوزس��تان، در قالب تقویم آموزش��ی ۶ ماهه، دوره 
آموزش��ی تخصصی مربوطه را تدوی��ن و طراحی و برای 
کارشناسان و نیروی انسانی متخصص برگزار می کند.             
منبع: فولاد خوزستان

یادداشت

مدیریت دارایی های 
فیزیکی

)بخش پایانی(

محمود لندی  
معاون بهره برداری فولاد خوزستان
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رئیس س��ازمان صنعت معدن و تجارت جنوب اس��تان در 
نشس��ت مش��ترک با مجمع نمایندگان استان از برنامه ریزی 
برای ۲۶۷ اکتش��اف جدید معدن در جنوب اس��تان خبرداد 
و گفت: این اکتش��افات علاوه بر جهش تولید باعث اش��تغال 

پایدار برای جوانان این مناطق می شود. 
به گزارش خبرگزاری صداوسیما، مسلم مروجی فعال سازی 
مع��ادن کوچک مقی��اس را اولویت این س��ازمان در جنوب 
استان برش��مرد و اظهار کرد: نبود زیر ساخت ها به ویژه برق 
مهم ترین مانع توسعه صنعت و معدن در جنوب استان است.

وی هم با ارائه گزارش��ی از وضعیت صنایع و معادن استان 
گفت اس��تان کرمان با وجود معادن غنی و متعدد باید سهم 
مالی بالاتری از منابع مالی حاصل از فروش این ذخایر داشته 

باشد.
حس��ینی نژاد افزود: با همکاری و تعامل مجمع نمایندگان 
استان می توان سهم استان را از فروش منابع معدنی به بیش 

از ۳هزار و 400میلیارد تومان افزایش داد.
حس��ن پوررهایی، رئیس مجمع نمایندگان استان کرمان 
هم پیگیری تامین نیازهای اساس��ی مردم و رفع مش��کلات 

معیش��تی آنان را اولویت مهم نمایندگان استان اعلام کرد و 
افزود: هرچند در حوزه معادن استان تلاش های زیادی انجام 
ش��ده است اما اشتغالزایی رضایت بخش��ی در این استان در 

حوزه انجام نشده است.
توج��ه  را مس��تلزم  نف��ت  ب��ه  وابس��ته  اقتص��اد  از  وی 
وی��ژه ب��ه مع��ادن دانس��ت و اظه��ار ک��رد: ب��ا واگ��ذاری 
مع��ادن ب��ه بخ��ش خصوص��ی و افزای��ش مش��ارکت مردم 
 در اقتص��اد می توان��د اش��تغال پای��داری در اس��تان ایجاد 

کند.

محمد رض��ا پور ابراهیمی، نماینده کرمان و راور در مجلس 
شور ای اس��لامی هم در این نشست تعیین تکلیف واحدهای 
صنعت��ی و معدنی تعطیل و نیمه راکد اس��تان و ارائه برنامه 

مدون و زمان بندی در این باره را خواستار شد.
وی افزود سیاس��ت گذاری برای رفع مشکلات این واحدها 
و تامین منابع مالی این واحدها باید اولویت سازمان صنعت، 

معدن و تجارت استان باشد.
وی پیگیری مصوبات شورای معادن را گره گشای بسیاری 

از مشکلات معادن استان دانست.
منصور ش��کرالهی، نماینده 5 شهرس��تان جنوبی اس��تان 
کرمان در مجلس هم در این نشست با تاکید بر فعال کردن 
بخش خصوص��ی در راه اندازی معادن گفت: جنوب اس��تان 
کرمان با وجود داش��تن معادن متعدد نباید همچنان با فقر و 

محرومیت و بیکاری روبه رو باشد.
خانم ش��ریعتی نماینده زرن��د و وکوهبنان در مجلس هم 
در این نشست گفت: استان کرمان در حوزه صنعت و معدن 
نقش تعیین کننده ای دارد ک��ه تقویت این بخش ها می تواند 

اقتصادی نوین و سالم را در پی داشته باشد.

اعظم��ی نماینده شهرس��تان های جیرف��ت و عنبر آباد در 
مجلس هم در این نشس��ت حلقه مفقوده بخش کش��اورزی 
اس��تان را صنعت دانست و گفت: راه اندازی بخش صنعت در 
کنار بخش کش��اورزی اشتغال گس��ترده ای در استان ایجاد 

خواهد کرد.
محم��دی نماین��ده بافت راب��ر و ارزویی��ه در مجلس هم 
در ای��ن نشس��ت با بی��ان مش��کلات بخش مع��دن در این 
شهرس��تان ها گفت: احیای معادن غیرفعال این شهرستان ها 
 و اکتشاف پهنه های جدید معدنی توسعه این شهرستان ها را 

درپی دارد.
در ای��ن نشس��ت همچنین ش��اکری مدی��ر کل حفاظت 
محیط زیس��ت اس��تان هم از تعام��ل در چارچ��وب قانون با 
دس��تگاه ها برای توس��عه صنعتی و معدنی استان خبر داد و 
گفت محیط زیس��ت به عنوان امانتی در دس��ت ما باید سالم 
به نسل های آینده منتقل ش��ود. در نشست امروز مقرر شد: 
مجمع نمایندگان اس��تان به زودی در نشس��تی با مسئولان 
وزارت صنعت، معدن و تجارت مشکلات بخش های صنعت و 

معدن استان را پیگیری کند.

اس��تاندار سیس��تان و بلوچس��تان گفت: ۳۶ هزار میلیارد 
توم��ان در حوزه صنعتی و معدنی در این اس��تان با ظرفیت 

اشتغالزایی ۲0هزار نفر سرمایه گذاری خواهد شد.
ب��ه گزارش ایرن��ا، احمدعل��ی موهبتی در مراس��م افتتاح 
خط ریس��ندگی کارخان��ه بافت بلوچ ایرانش��هر که از طریق 
ویدئوکنفرانس با حضور رئیس جمهوری انجام شد اظهار کرد: 
ب��ا تلاش های دولت تدبیر و امید نرخ بیکاری در سیس��تان و 

بلوچستان ۳درصد کاهش یافته است.
وی ب��ا بیان اینکه هر آنچه که در سیس��تان و بلوچس��تان 
یک روزی آرزو بود امروز محقق شده است افزود: در سواحل 
دریای عمان که گنج پنهان بوده و واردات کالاهای اساس��ی 
کش��ور از این نقطه آغاز می ش��ود بیش از یک میلیارد دلار از 
سوی دولت برای توس��عه بندر شهید بهشتی سرمایه گذاری 

شده است.
درب��اره  همچنی��ن  بلوچس��تان  و  سیس��تان  اس��تاندار 

س��رمایه گذاری در ط��رح راه  آه��ن زاهدان -چابه��ار گف��ت: 
۳00میلیون یورو از صندوق توس��عه مل��ی برای تکمیل این 
خ��ط ریلی اعتبار در نظر گرفته ش��ده که چند روز گذش��ته 
عملیات ریل گذاری خ��ط زاهدان -چابهار با حضور وزیر راه و 

شهرسازی آغاز شد.
وی ادامه داد: در این طرح بیش از ۳هزار و 500 نفر مشغول 
با افزون بر یک هزار و ۱00دس��تگاه ماش��ین آلات مشغول به 

فعالیت هستند.
موهبتی تصریح کرد: گازرس��انی در سیستان و بلوچستان 
شتاب فزاینده ای دارد و تا پایان امسال گاز به چابهار می رسد 
و در همین زمینه سرمایه گذاری در حوزه آب، برق و صنایعی 
همچون فولاد و پتروشیمی که وابسته به رسیدن گاز هستند 

شتاب بیشتری می گیرند.
وی همچنین با اش��اره به طرح توس��عه چابه��ار در دولت 
دوازده��م افزود: مش��کل منطقه آزاد چابهار که ۲5 س��ال از 

عمرش می گذش��ت و مرز هوایی، دریایی و زمینی نداشت از 
سوی دولت تدبیر و امید رفع شد.

اس��تاندار سیستان و بلوچستان با بیان اینکه معدن یکی از 
ظرفیت های این استان در سند آمایش سرزمین است افزود: 
مطالع��ات 85هزار کیلومتر مرب��ع در ۱۳5 پهنه معدنی انجام 

شده است.

وی ادام��ه داد: همچنی��ن معادن غنی در ح��وزه فلزات در 
سیس��تان و بلوچس��تان وجود دارد که ازجمل��ه آن می توان 
به معادن مس و طلا اش��اره کرد که امیدواریم امس��ال منشا 

حرکت جدیدی در این زمینه باشیم.
موهبتی تاکید کرد: صادرات از سیس��تان و بلوچس��تن در 

دولت تدبیر و امید ۳08 درصد افزایش یافته است.
وی تصریح کرد: با وجود ش��یوع وی��روس کرونا صادرات از 
بازارچه ه��ای مرزی سیس��تان و بلوچس��تان ۱8 درصد و در 

زمینه واردات کالاهای اساسی ۹۷ درصد رشد داشته ایم.
پارس��ال  گف��ت:  بلوچس��تان  و  سیس��تان  اس��تاندار 
 ۱۱۱واح��د تعطیل ش��ده در این اس��تان به چرخ��ه فعالیت 

بازگشتند.
وی ب��ا بیان اینکه تقاضای س��رمایه گذاری در سیس��تان و 
بلوچستان ش��تاب گرفته افزود: امیدواریم که با همت دولت 

دوازدهم منطقه آزاد سیستان نیز شکل گیرد.

برنامه ریزی 2۶۷ اکتشاف جدید معدن در جنوب کرمان

سرمایه گذاری ۳۶ هزار میلیارد تومانی در صنعت و معدن سیستان و بلوچستان 

گروه معدن

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای 
اس��لامی با انتقاد از مش��خص نبودن منابع مالی 
حاص��ل از فعالیت ه��ای مجتم��ع معدن��ی مس 
س��ونگون در شهرس��تان ورزقان گف��ت: عایدی 
آذربایجان شرقی از ثروت عظیم این معدن ناچیز 

است.
الله وردی دهقان��ی در گفت وگو ب��ا ایرنا، بحث 
اصل��ی نمایندگان آذربایجان ش��رقی در مجلس 
ش��ورای اس��لامی درباره وضعی��ت مجتمع مس 
س��ونگون را مرب��وط به ثروت و عوای��د پولی آن 
دانس��ت و افزود: گردش س��الانه  ۱۲هزار میلیارد 
تومانی این معدن و س��هم آذربایجان ش��رقی از 
ای��ن منبع مالی هنگف��ت، مطالبه جدی مردم و 
نمایندگان مجلس است که باید مسئولان امر در 

این باره پاسخگو باشند.
وی ارزش ه��ر ت��ن مس اس��تخراجی از معدن 
سونگون در شهرستان ورزقان را افزون بر ۶هزار و 
۳00 دلار اعلام و اضافه کرد: استخراج و فرآوری 
س��الانه ۳00 هزار تن مس از این معدن س��الانه 
۱۲هزار میلیارد تومان سود درپی دارد که معلوم 
نیست سهم آذربایجان شرقی و شهرستان ورزقان 
از این منبع مالی بس��یار عظیم چه میزان است و 
چق��در از این پول در این منطقه س��رمایه گذاری 

می شود.
دهقان��ی اظه��ار ک��رد: این درحالی اس��ت که 
معتقدی��م تمام��ی این منابع مال��ی باید در خود 
آذربایج��ان س��رمایه گذاری ش��ود و طرح ه��ای 
مختلف توس��عه ای در صنایع پایین دس��ت مس 

سونگون به انجام برسد.

وی وجود معدن مس سونگون در آذربایجان را 
مزیت بسیار بزرگ اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی 
ب��رای منطقه دانس��ت و با تاکید ب��ر اینکه باید از 
این منبع سرش��ار به بهترین ش��کل ممکن برای 
توسعه کشور و استان بهره برداری شود، یادآوری 
کرد: آذربایجان شرقی از نظر ذخایر معدنی با 8تا 
۱0 میلی��ارد تن انواع مواد معدنی، مقام نخس��ت 
ایران را در اختیار دارد که بخش بزرگی از آن در 
ش��مال استان و شهرس��تان های ورزقان، کلیبر و 
اهر واقع شده اس��ت. دهقانی، تاریخچه اکتشاف 
معدن مس س��ونگون را مربوط به ۱50 سال قبل 
و از سوی روس ها دانست و ادامه داد: روس ها در 
این معدن تا س��ال های پیش از انقلاب نیز حضور 
داش��تند و هر چند ذخایر آن حدود یک میلیارد 
تن برآورد می ش��ود، اما ما معتقدیم آمارها فراتر 

از این ارقام است.
نماین��ده م��ردم ورزق��ان در مجلس ش��ورای 
اس��لامی گفت: برخ��ی نمی خواهن��د اهمیت و 
جایگاه مس س��ونگون در اقتصاد کش��ور روشن و 
بیان ش��ود و مس��ئولان نیز چندان تمایلی برای 
تبدیل مس س��ونگون به مرکز جدید این صنعت 
پردرآمد در ایران ندارند که نگرشی کوتاه بینانانه 

است.
دهقانی، نداش��تن ش��ناخت و آش��نایی کافی 

مس��ئولان آذربایجان شرقی از منابع سرشار مس 
س��ونگون و نبود طرح های تحقیقاتی و اکتشافی 
جدید همچون اس��کن هوای��ی منطقه را از دیگر 
عوامل به حاشیه راندن این معدن در برابر معدن 
مس سرچش��مه برش��مرد و اضافه کرد: چنانچه 
تحقیق ه��ای میدانی و زمین شناس��ی عمیق در 
منطقه به انجام برس��د، چه بس��ا معادنی بس��یار 
بزرگ و غنی تر از معدن کنونی در منطقه کش��ف 

شود.
وی با ابراز تاس��ف از نبود توجه ویژه به مجتمع 
م��س س��ونگون، اظهارک��رد: بر همین اس��اس 
تاکنون س��رمایه گذاری ه��ای لازم و کافی پیش 
برای طرح های توس��عه این مجتمع معدنی بینی 
نش��ده و بس��یاری از محدودیت های شامل حال 
این معدن بی نظیر ش��ده است که ادامه این روند 

به ضرر اقتصاد استان و حتی کشور خواهد بود.
ای��ن نماین��ده مجل��س یازدهم، ط��رح ایجاد 
ش��رکت مس آذربایجان در دولت دهم و مجلس 
نهم را یکی از اقدامات مناس��ب به منظور زدودن 
انحصارطلب��ی صنایع مس ای��ران قلمداد کرد و 
اف��زود: ب��ا وجود اینکه تلاش ه��ای زیادی در آن 
دوره ص��ورت گرف��ت، ام��ا پس از مدت��ی اندک 
این ش��رکت ب��ه روند معمول خ��ود ادامه نداد و 
فعالی��ت هایش راک��د ماند، در حالی که اگر روال 

طبیع��ی خود را ادامه می داد امروز این ش��رکت 
در قالب هلدینگ های مختلف می توانست مسیر 
 توس��عه اقتص��ادی مجتمع و اس��تان را تس��ریع 

کند.
دهقان��ی ب��ا تاکی��د ب��ر اینک��ه ش��رکت مس 
آذربایجان باید احیا ش��ود، یکی از فواید مهم این 
امر را جلوگیری از خام فروش��ی مس در سونگون 
دانس��ت و گفت: با ایجاد صنایع پایین دس��تی در 
جوار معدن مس س��ونگون می ت��وان این مهم را 
به س��رانجام مطلوبی رس��اند. وی اهمیت ایجاد و 
راه اندازی صنایع پایین دس��تی مس س��ونگون را 
بس��یار مهم و موث��ر در وضعیت اقتصادی منطقه 
خوان��د و یادآوری کرد: هر چند ایجاد واحدهایی 
همچ��ون ذوب در مجتم��ع م��س س��ونگون و 
طرح های توس��عه ای آن ارزش��مند و مفید است 
ام��ا باید توجه داش��ت که حداکثر اش��تعالزایی 
چنین واحدهایی ۱500 نفر اس��ت، در حالی که 
ایج��اد صنایع پایین  دس��تی و کوچک تر می تواند 
زمینه س��از اشتغال بس��یار فراتر از چنین ارقامی 
باش��د. دهقانی، س��رمایه گذاری در حوزه صنایع 
فل��زی و غیرفلزی، مصنوع��ات فلزی، انواع کانی، 
ف��رآوری لجن های حاوی ط��لا و نقره در فرآیند 
تولید مس، کنس��انتره م��س، تولید مس کاتدی، 
مفتول مس��ی کم قطر، فویل ه��ای کم ضخامت 
مس��ی و لوله ه��ای مس��ی ک��م قط��ر را از جمله 
مزیت های بس��یار مهم و پردرآمد توجه به صنایع 
پایین دس��ت مجتمع مس س��ونگون برش��مرد. 
وی اهمی��ت صادرات��ی صنایع مرتب��ط با مس را 
مورد اش��اره قرار داد و افزود: نزدیکی شهرستان 
ورزق��ان به منطق��ه آزاد تجاری - صنعتی ارس و 
جمهوری های آذربایجان و ارمنستان، قابلیت غیر 
قابل چشم پوشی در این زمینه است که می توان 

با جذب س��رمایه گذاران داخلی و خارجی ضمن 
تسریع در ایجاد صنایع پایین دست مس، نسبت 
به صادرات محصولات تولیدی به بهترین ش��کل 

بهره برداری کرد. 
دهقان��ی، لازمه تحقق این مه��م و بهره مندی 
از مزیت ه��ای صادراتی مس س��ونگون را اتصال 
شهرس��تان ورزقان به منطقه آزاد تجاری صنعتی 
ارس دانست و با بیان اینکه در این زمینه اقداماتی 
در دس��ت پیگیری اس��ت، اظهارکرد: نیاز کشور 
همس��ایه ترکیه به س��الانه یک میلیون تن مس 
کات��دی از جمله مزیت های صادراتی صنایع مس 
اس��ت که می توان ب��ه طور مس��تقیم از ورزقان 

نسبت به این امر اقدام کرد. 
معدن مس سونگون در ۱00 کیلومتری شمال 
ش��رق تبریز و ۲5کیلومتری شهرس��تان ورزقان 
واقع ش��ده اس��ت و بر اس��اس برآوردهای انجام 
ش��ده با ایجاد صنایع پایین دس��تی و نیز اجرای 
طرح ه��ای توس��عه ای در این مجتم��ع، توانایی 
اش��تغالزایی ۲00 ه��زار نفری به طور مس��تقیم 
و غیرمس��تقیم در ای��ن صنعت وج��ود دارد. این 
مجتمع معدنی با ظرفیت ۱50هزار تن کنسانتره 
در س��ال، نیمه دوم س��ال ۱۳85 به بهره برداری 

رسید. 
ذخی��ره احتمال��ی ای��ن مع��دن بی��ش از یک 
میلی��ارد ت��ن و ذخیره قابل اس��تخراج آن حدود 
۷۹۶ میلیون تن برآورد شده  است که در مجموع 
کل ذخای��ر قطعی، احتمالی و ممکن در محدوده 
کانس��ار س��ونگون ورزقان حدود ۱/۷ میلیارد تن 
سنگ مس با عیار ۶۱/. درصد است. در این معدن 
غی��ر از فلز با ارزش م��س، مولیبدن، طلا، نقره و 
دیگ��ر عناصر با اهمیت به ص��ورت فلزات همراه 

وجود دارد.

صدور مجوز استخراج 
 ۷۴هزار تن ماده معدنی 

در یزد

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان یزد 
از صدور مجوز استخراج ۷4 هزار تن ماده معدنی با 
س��رمایه گذاری ۲۱ میلیارد ریال در ۳ماهه ابتدایی 

امسال خبر داد.
به گزارش ایسنا، محمدرضا علمدار یزدی در این 
ب��اره تصری��ح کرد: در مدت یاد ش��ده تعداد 4فقره 
گواهی کشف با سرمایه گذاری 8 هزار و 4۷۲میلیون 

ریال نیز صادر شد.
وی اظه��ار ک��رد: در ۳ماه��ه اول امس��ال تعداد 
8 فق��ره پروان��ه بهره برداری معدن نی��ز با ظرفیت 
 اس��تخراج ۷4هزار تن و ذخیره 5۳8 هزار تن صادر

شد.
علمدار یزدی افزود: پروانه های بهره برداری صادر 
شده در سه ماهه اول سال با سرمایه گذاری ۲۱هزار 
و ۳۷0میلیون ریال زمینه اش��تغال ۳۲ نفر را ایجاد 

کرده است.
رئیس س��ازمان صنعت، معدن و تجارت اس��تان 
ی��زد در ادامه از تعداد ۷۲۶ فقره جواز تاس��یس در 
ای��ن مدت در اس��تان نیز خب��ر داد و گفت: در این 
م��دت تعداد ۷۲۶ فقره جواز تاس��یس با پیش بینی 
س��رمایه گذاری 5۶۷ میلی��ارد ری��ال و پیش بینی 
اش��تغال ۱۲ هزار و 8۳۱ نفر در اس��تان صادر شده 

است.
علم��داری ی��زدی در پای��ان اظهار ک��رد: تعداد 
مجوزه��ای طرح ه��ای صنعتی صادره اس��تان طی 
این مدت در مقایس��ه با مدت مش��ابه س��ال قبل از 
لح��اظ تعداد ۲۶درصد، پیش بینی س��رمایه گذاری 
۱05درص��د و اش��تغال ۲0 درصد رش��د را نش��ان 

می دهد.

فعالیت ۴۸۵ معدن 
در آذربایجان غربی

مع��اون ام��ور مع��ادن و صنایع معدنی س��ازمان 
صنع��ت، مع��دن و تجارت آذربایج��ان غربی گفت: 
درحال حاضر 485 معدن فعال در استان آذربایجان 
غربی وجود دارد که حجم سرمایه گذاری انجام  شده 
روی آنها به ۱0 هزار و ۲۲0 میلیارد ریال می   رسد.

به گزارش خبرگزاری صدا و سیما، پریسا عابدپور 
ب��ا بیان اینکه ذخیره قطعی معادن آذربایجان غربی 
۱۶ میلیارد تن است، گفت: در این بخش برای 8هزار 
نفر به صورت مستقیم اشتغال فراهم شده است.  وی 
با اش��اره به اینکه تاکنون ۱8۶ پروانه اکتشاف صادر 
ش��ده اس��ت، افزود: هم اکنون ۳8گواهینامه کشف 
نیز دردس��ت بررس��ی اس��ت که تمام آنها به مرور 
تبدی��ل به پروانه بهره برداری خواهد ش��د. عابدپور 
گف��ت: توس��عه واحدهای ف��رآوری معدنی در کنار 
معادن غنی در دس��تور کار قرار گرفته تا محصولات 
معدنی با ارزش افزوده بسیار بیشتری وارد بازار شده 
و درآمد اس��تانی افزایش یابد. مع��اون امور معادن 
و صنایع معدنی س��ازمان صنع��ت، معدن و تجارت 
آذربایجانغربی، با اش��اره به اینکه 80 درصد معادن 
اس��تان فعال هس��تند، تصریح ک��رد: مابقی معادن 
از طری��ق اجرای طرح احیا و فعال س��ازی صنایع و 
معادن کوچک از س��ال ۹8 با رفع مش��کلاتی نظیر 
س��رمایه گذاری، هزینه ماشین آلات و احداث واحد 
فرآوری فعال می  ش��وند. عابدپور درباره مش��کلات 
مع��ادن آذربایجان غربی هم گفت: ش��رایط اقلیمی 
و آب و هوایی در این اس��تان باعث ش��ده بسیاری از 
معادن اس��تان ۳ تا 4ماه در س��ال به خاطر بارش و 
س��رمای هوا توان فعالیت نداشته باشند که این امر 
در کنار خام  فروش��ی از جمله مهم ترین مش��کلات 
ب��ه ش��مار می رود. وی اضافه ک��رد: امروزه معادن و 
م��واد معدنی موجود در کش��ور به اصلی ترین عامل 
توسعه اقتصادی تبدیل شده که آهن و فولاد نیز از 
مهم ترین مواد معدنی برای توسعه اقتصادی، ثروت 

آفرینی، اشتغالزایی و افزایش ارزش افزوده است.

روی خط خبر

عایدی ناچیز آذربایجان شرقی از ثروت مس سونگون 
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کاهش مصرف شن به کمک نوآوری
شهریار خادمی

مترجم

اگر به موادی که از معدن استخراج شده اند فکر کنید احتمالا 
اول از همه به طلا، زغال س��نگ، فلزات پایه مانند نیکل و فلزات 

گ��ران بها مانند نق��ره فکر می کنید. و اصلا به فکر معدن ش��ن 
نیس��تید، اما این غلات ریز بخش بزرگی از سنگین ترین کالای 
استخراج شده از کره زمین را تشکیل می دهند حدود ۸۵درصد 
از موادی که از زمین استخراج می شود شامل ماسه، ماسه سنگ 
یا سایر مواد کلاهک است. شن و ماسه همچنین پرمصرف ترین 

ماده بعد از آب اس��ت که تقریبا در هر فرآیند ساخت وساز مورد 
اس��تفاده قرار می گیرد، حتی به عنوان ماده ای در خمیر دندان 
مورد اس��تفاده ق��رار می گیرد! در کل مصرف س��الانه این ماده 
معدنی در س��طح جهان تقریبا ۵۳ میلیارد تن است،  معادل آن 
برای هر شخص روی زمین روزی ۲۰ کیلوگرم است که با توجه 

به س��رعت جهان در شهرسازی و شهر نشینی، به ویژه با توجه 
به رش��د اقتصادی در آسیای ش��رقی، تقاضا برای شن افزایش 
چشمگیری داشته است: از اوایل دهه ۲۰۰۰، بیشترین مصرف 
این ماده معدنی در چین است که بیشتر از ایالات متحده شن و 

ماسه در کل قرن بیستم استفاده کرده است.

شن�و�ماسه�همه�جا�است،�اما�ما�از�آن���
بی�اطلاع�هستیم

س��یاره ما پوشیده از شن است. صحرای سینا به 
تنهایی ۸ درصد مس��احت زمی��ن را در کره زمین 
پوش��ش می ده��د و در ۹.۲ میلیون کیلومتر مربع 
تقریب��ا ب��ه اندازه چین اس��ت. تپه های ش��نی در 
صحرای خاکی می توانند تا ۱۸۰ متر ارتفاع داشته 

باشند.
مشکل ش��ن های کویری این اس��ت که از نظر 
کاربردی بی فایده اس��ت. غلات از سوی باد خیس 
شده اند و آنها را صاف و گرد می کنند که کابرد آن 
در بتن غیرممکن اس��ت که بیشتر قریب به اتفاق 

ماسه برداشت شده از آن استفاده می شود.
ش��ن و ماس��ه مورد نیاز ما دانه ه��ای زاویه دار 
هس��تن ک��ه ممکن اس��ت در کن��ار رودخانه ها و 
ساحل ها، دریاچه ها و در امتداد ساحل پیدا کنید. 
اینجا در کنار س��احل اس��ت که ماسه سیلیسی را 
پیدا می کنید، که ذوب ش��ده است تا شیشه های 
صفحه مانیتورها، شیش��ه جلوی صفحه نمایش و 

صفحه های هوشمند را تهیه کنید
با وجود شکل گیری بخش عمده فعالیت معدن، 
و یکی از کالاهای برتر معامله ش��ده با حجم زیاد، 
کل س��نگدانه ها غیرقانونی هس��تند. گزارش سال 
UNEP ۲۰۱۴ میزان مصرف س��الانه شن را بین 
۴۷ تا ۵۹ میلیارد تن تخمین زده است، اما این رقم 
مبتنی بر پروکسی است: ما می توانیم تولید سیمان 
را خیلی راحت تر دنبال کنیم و هر تن سیمان بین 

شش تا ۷برابر نیاز به این مقدار دارد. 
دانشمندان تخمین می زنند که هوازدگی کوه ها 
و صخره ها توسط رودخانه ها و یخچال های طبیعی 
س��الانه ۱۲.۶ میلیارد تن رس��وب ب��ه اقیانوس ها 
می دهد. با محافظه کارانه ترین تقریب، ما بیش از 
۳برابر س��ریع تر از آنکه طبیعت بتواند آن را دوباره 

پر کند، ماسه را استخراج می کنیم.
در گزارش��ی از UNEP ۲۰۱۹ درباره پایداری 
شن و ماس��ه، نتیجه گرفته شد که چارچوب های 

قانون��ی موج��ود می توانن��د نقطه ش��روع تنظیم 
مق��ررات باش��ند، اما آنها ب��ه ان��دازه کافی پیش 
نمی روند. وس��عت دس��تیابی کالا ب��ه بخش های 
مختلف صنع��ت و همچنین تلاش��ه ای مربوط به 
حفاظت، به این معنی است که این موضوع نیاز به 
یک دید کاملا کامل درباره حاکمیت، برنامه ریزی 
و مدیریت منابع دارد یا اس��تخراج ش��ن و ماس��ه 
باعث می شود که ش��کاف ها به صورت غیررسمی، 

بالقوه غیرقانونی از بین بروند. 
م�ردم�ب�ه�دلی�ل�ش�ن�و�ماس�ه�کش�ته���

شده�اند
افس��ران پلیس به م��رگ فرو رفته ان��د، روزنامه 
نگاران آتش گرفتند و معترضان تیراندازی کردند. 
ماس��ه یک منبع حیاتی اس��ت و می تواند قیمت 
بالایی را س��فارش دهد، بنابرای��ن توجه مجرمان 
را ب��ه خود جلب کرده اس��ت. مافیای به اصطلاح 
ماس��ه ای معدنچیان ماس��ه غیرمجاز غیرقانونی و 
اغلب خشونت آمیز گروه هایی هستند که ماسه های 
غیرقانون��ی را از مناط��ق ممنوعه حف��ر می کنند. 
نسبت به مقررات زیست محیطی، با اعمال هشدار 
UNEP مبنی  ب��ر اینکه فعالیت ه��ای آنها از بین 
بردن حفاظت از س��یل طبیعی، تش��دید فشارها 
روی خط س��احلی و کنار رودخانه ها است که قبلا 
در اثر تغییر اقلیم تهدید شده اند، نسبت به مقررات 
زیست محیطی بی تفاوت است. UNEP در امتداد 
ساحل اقیانوس اطلس مراکش، UNEP می گوید 
که معدنچیان غیرمجاز ش��ن و ماس��ه »س��احل 
بزرگ��ی را به ی��ک منظره صخ��ره ای بین صفی و 

Essaouira تبدیل کرده اند.«
مافیای ماسه یک مش��کل خاص در هند است. 
در ژانویه امس��ال، سنگته بالان ۳۶ساله با مقاومت 
در برابر باند ماینرهای غیرمجاز ماسه غیرمجاز که 
با کامیون و بیل مکانیکی به مجتمع مسکونی وی 
رس��یدند، با بازوی یک خاکی مریض شد. معادن 
شن و ماسه در کشور تنظیم شده است، اما اجرای 
این مقررات دشوار است و شایعات فساد اعتماد به 

نفس در مقابله با فعالیت مافیای ش��ن را تضعیف 
می کند.

سنگاپور�بزرگ�ترین�وارد�کننده�است��
س��نگاپور به دلی��ل فعالیت های احی��ای اراضی 
این کش��ور که در ۴۰ س��ال اخیر ش��اهد افزایش 
۲۰درصد در س��طح زمین بوده است، بزرگ ترین 
وارد کننده ماس��ه در جهان است. سنگاپور قبل از 
اس��تفاده از این منابع و مایل به واردات از مالزی، 
ویتنام، اندونزی و دیگر کش��ورهای جنوب شرقی 
آس��یا به طور سنتی از کش��ورهای همسایه ماسه 
اس��تفاده می کرده اس��ت. صادرات ماسه اندونزی 
برای گسترش مساحت سنگاپور حداقل ۸۰ جزیره 
۱۷، ۵۰۸ جزیره اندونزی را به دلیل استخراج شن 
در معرض ناپدید ش��دن قرار داده اس��ت. کشورها 
ازجمل��ه کامب��وج، مالزی و ویتنام به دلیل فش��ار 
اقتصادی و زیس��ت محیطی واردات ماسه سنگاپور 
که در این کش��ورها قرار گرفته ان��د از آن زمان به 
منظ��ور ممنوعیت ص��ادرات به س��نگاپور به طور 
کام��ل حرک��ت کرده اند. ب��ا این وج��ود، مقررات 
بی نقص و غالبا غیرقابل اجرای صنعت جهانی شن 
و ماس��ه باعث ش��ده اس��ت که خرید شن و ماسه 
س��نگاپور به نسبت دس��ت نخورده باشد: گزارش 
UNEP در س��ال ۲۰۱۴ از معادن جهانی ش��ن 
و ماس��ه، کمب��ود ۱۲۰ میلیون ت��ن بین صادرات 
ش��ن و ماس��ه گزارش ش��ده اندونزی به سنگاپور 
را در مقابل واردات گزارش ش��ده از س��نگاپور در 

اندونزیایی مشاهده کرد.
بهترین�راه�ح�ل�فعلی،�تجدید�نظر�در���

ساخت�وساز�است
در س��ال UNEP ،۲۰۱۹ راه حل ه��ای موجود 
را ذکر کرد که می تواند برای کاهش خس��ارت به 
اکوسیس��تم ها و همچنین خطرات برای جوامع و 

کارگران درباره استخراج ماسه ها به کار رود.
این گزارش خواس��تار بازنگری در نحوه طراحی 
و ساخت ساختمان ها و زیرساخت ها برای کاهش 
تقاضای ماس��ه و ماسه س��نگ به سطوح مسئول 

است. یک راه برای این کار از طریق کاهش مصرف 
بی رویه ماسه است:

تقریبا یک س��وم فض��ای اداری دبی در س��ال 
۲۰۱۴ خالی از س��کنه بود، و ای��ن گزارش از برج 
خلیفه به عنوان یک س��مبل شهرت به جای یک 
س��اختمان طراحی ش��ده برای ارائه یک عملکرد 

ضروری استناد می کند.
 ب��رج ۸۲۸m دب��ی ب��ا ضبط۳۳۰.۰۰۰مت��ر 
مکعب بتن و ۱۰۳.۰۰۰مترمربع شیش��ه س��اخته 
ش��ده اس��ت. برای کاهش مصرف ش��ن و ماسه، 
م��ا نیاز ب��ه بازنگری اساس��ی در زیرس��اخت ها و 
پروژه های س��اختمانی داریم و UNEP می گوید 
 ای��ن تمرکز پای��داری باید ب��رای پروژه های آینده 

طراحی شود.

یکی از راه های کاهش اس��تخراج ش��ن، اجرای 
زیرساخت های بازیافت سخت  تر و حرکت به سمت 

اقتصاد مدور برای بتن است. 
در امریکا، بیش��تر بتن بازیافت ش��ده به عنوان 
کل پای��ه در ج��اده اس��تفاده می ش��ود، و کمت��ر 
 از یک چه��ارم ب��رای تولید بتن جدید اس��تفاده 

می شود. 
شیش��ه ای  ماس��ه های  در  شیش��ه  بازیاف��ت 
ویژگی هایی شبیه به ماس��ه طبیعی را نشان داده 
اس��ت، بدون از بین رفتن قدرت. استفاده از ذرات 
بزرگ تر شیشه خرد شده برای تولید بتن می تواند 
میزان انتش��ار CO۲ را تا ۱۸درصد  کاهش دهد، 
و مطالع��ات نش��ان داده اند که می توان از شیش��ه 
بازیافت ش��ده برای جبران س��احل استفاده کرد، 

هر دو باعث کاهش آسیب ساحل توسط استخراج 
شن و در عین حال میزان شیشه ای می شود که به 

محل دفن زباله می رود.
تحقیقات دانش��گاه حمام و دانشکده مهندسی 
گوا هند نش��ان داد که ذرات PET به اندازه شن 
و ماس��ه از بطری های پلاس��تیکی بازیافت ش��ده 
بهترین نتیجه را در هنگام آزمایش پلاس��تیک به 
عنوان جایگزینی بالقوه برای ش��ن و ماسه در بتن 
به دست آورد. جایگزین پلاستیک مقاومت فشاری 
هدف ۵۴MPa، مش��ابه مقاومت بتن را به دس��ت 
آورد. ب��ا جایگزین��ی فق��ط ۱۰درصد ماس��ه های 
استفاده ش��ده در بتن با پلاس��تیک، این تحقیق 
 تخمین می زند که س��الانه ۸۲۰ میلیون تن ماسه 

ذخیره می شود.
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سایه روشن  بورس املاک

جزئیات تازه از ورود استارت آپ ها به بورس

گروه معدن

ش��ورای عالی بورس درحال��ی با راه ان��دازی بورس 
ام��لاک موافق��ت کرده ک��ه برخی کارشناس��ان آن را 
بازاری غیرضروری دانس��ته و درباره خطر شکل گیری 

بازار جدید سفته بازی در آن هشدار می دهند.
به گزارش مهر، حس��ین سلاح ورزی نایب رئیس اتاق 
بازرگانی ایران و عضو ش��ورای عالی بورس روز ش��نبه 
چه��ارم مردادماه از تصویب راه ان��دازی بورس املاک، 

مستغلات و امتیازات در شورای عالی بورس خبرداد.
ب��ه نظر می رس��د ای��ن تصمی��م با حمایت حس��ن 
قالیباف اصل، رئیس س��ازمان ب��ورس و اوراق بهادار و 
دبیر ش��ورای عالی بورس و فرهاد دژپسند وزیر اقتصاد 
و رئیس ش��ورای عالی ب��ورس همراه بود که توانس��ت 
مصوبه این ش��ورا را دریافت کند؛ حال آنکه بس��یاری 
از کارشناس��ان اقتصادی به دلیل مبهم بودن بسیاری 
از زوایای تشکیل بورس پنجم و مستقل به اسم بورس 
املاک، ب��ا آن مخالف بوده یا حداق��ل خواهان انتقال 

اجزای آن به بورس کالا بوده اند.
جزئی�ات ب�ورس ام�اک از زب�ان رئیس  �

سازمان بورس
پ��س از اعلام تصویب ایجاد ب��ورس املاک، قالیباف 
اصل، رئیس سازمان بورس درباره جزئیات آن با اعلام 
اینکه سرمایه اولیه تشکیل این بورس، 5 هزار میلیارد 
تومان است، گفت: بنابراین مصوبه، 3 گروه سهامداری 
بورس املاک، مس��تغلات و امتیازات، شامل 35 درصد 
تش��کل های بخ��ش خصوص��ی و تعاون��ی، 35 درصد 
نهادهای عمومی دولت��ی و غیردولتی و 30 درصد نیز 

عامه مردم خواهند بود.
به نظر می رسد منظور از تشکل های بخش خصوصی 
و تعاون��ی، صرفا اتاق بازرگان��ی، صنایع و معادن ایران 
و اتاق تعاون باش��د؛ نهادهای عموم��ی غیردولتی نیز 
ب��ه طور عمده مرب��وط به املاک س��تاد اجرایی، بنیاد 

مستضعفان، شهرداری ها و بانک هاست.
ابزاره�ای بورس�ی ب�ازار مس�کن تجمیع  �

می شوند
محمد اس��لامی وزی��ر راه و شهرس��ازی نیز در یک 
برنامه رادیویی از تش��کیل ب��ورس املاک حمایت کرد 
و در م��ورد ابزارهای مورد بررس��ی برای حل مش��کل 
مس��کن و تامی��ن مالی ای��ن صنع��ت از طریق بورس 
املاک گفت: انتش��ار اوراق س��لف موازی استاندارد و 
امکان فروش متری مس��کن، انتش��ار اوراق خرید دین 
مس��کن، بازار مصالح س��اختمانی، صندوق های املاک 
و مس��تغلات، ب��ازار تهاتری ملک و مصال��ح به همراه 
توسعه صندوق های زمین و س��اختمان مهم ترین این 
ابزارها هس��تند که از میان آنه��ا، تاکنون صندوق های 
س��رمایه گذاری زمین و س��اختمان، عملیاتی ش��ده و 
بررس��ی های لازم جهت کارآمدتر ش��دن این ابزار در 
دس��تور کار قرار دارد. س��ایر ابزارها نیز در حال بررسی 
هستند و در آینده ای نزدیک، به ویژه اوراق سلف موازی 

استاندارد مسکن، عملیاتی خواهد شد.
برای این ابزارها نیازی به بورس مس�تقل  �

نبود
وزی��ر راه و شهرس��ازی در حال��ی از ابزاره��ای بازار 
سرمایه برای حل مشکل مسکن از طریق بورس املاک 
نام می برد که بهروز ملکی، کارش��ناس اقتصاد مسکن 
درباره توجیهاتی که در این باره می ش��ود، معتقد است: 
»آخ��ر کارکرد این ب��ورس، تأمین مالی ب��ا ابزارهایی 
چ��ون صندوق زمین و س��اختمان، صن��دوق املاک و 
مس��تغلات، فروش متری مس��کن و... است که اساسا 
نیاز به ایجاد بورس جدید نداش��ته و در حیطه فعالیت 
و وظایف نهادهای موجود خصوصا ش��رکت های تامین 
س��رمایه قرار می گیرد. ضمن اینکه با وجود بورس های 

کنونی فعال در کشور، هیچ خلائی احساس نمی شود.«
»به زبان خیلی س��اده، هم��ه کارکردهایی که برای 
بورس املاک می توان تعریف کرد، از س��وی س��اختار 
موجود نیز قابل انجام است. ظاهرا دوستان عزم شان را 
جزم کرده اند مش��کل هویت بورس املاک را با سرمایه 

فوق سنگینِ 5 هزار میلیارد تومانی جبران کنند!«
صنعت ساخت وساز توسعه می یابد �

ش��اهین چراغی، عضو ش��ورای عالی ب��ورس نیز در 
گفت وگو با مهر گفت: اینکه گفته می ش��ود مشابه این 
بورس در دیگر کش��ورها وجود ندارد، اتفاقا مشابه این 
ب��ورس در انگلیس و دوبی راه اندازی و معاملات بورس 
املاک لندن آغاز شده است بورس املاک دوبی هم به 

زودی فعالیت خود را آغاز می کند.
وی ادامه داد: بخش مسکن هم اشتغال بالایی ایجاد 
می کن��د و هم مورد نیاز مردم اس��ت؛ ما در این بورس 
بحثمان بیشتر مش��ابه بازار اولیه است به این معنا که 
صنعت ساخت وس��از در حوزه های مسکونی و پروژه ای 

را قرار است توسعه دهیم.
عض��و هیات مدیره بورس کالا یادآور ش��د: خیلی ها 
تصورشان از بورس املاک این است که قرار است شبیه 
بنگاه های املاکی رفتار کنیم و اقدام به دلالی خرید و 
فروش مسکن کنیم؛ در حالی که این اتفاق قرار نیست 
رخ دهد بلکه قرار است بورس املاک به یک بازار مولد 
تبدیل ش��ود که در آن پروژه های انبوه سازی مسکن یا 
پروژه های عمرانی کشور که نیاز به منابع دارند، تأمین 

مالی شوند.
وی خاطرنش��ان کرد: تمام این دارایی های ملکی از 
طری��ق اوراق )اوراق س��لف موازی( م��ورد معامله قرار 
می گیرند با توجه به اینکه باید در کشور سالانه 700 تا 
800 هزار واحد مسکونی ساخته شود، قرار است منابع 
مال��ی ای که در جامعه وجود دارد را به س��مت بورس 

املاک هدایت کنیم تا در بخش مسکن مصرف شود.
خرید متری خانه متناسب با توان مالی �

چراغی از جمله دستاوردهای بورس مسکن را ایجاد 
امکان برای خرید متری خانه عنوان کرد و گفت: مردم 
می توانند با ابزارهایی که در بورس املاک ارائه می شود، 
سرمایه گذاری کنند به این صورت که هر سال بتوانند 
متراژی از س��اختمانی که مورد نظ��ر دارند خریداری 
ک��رده و از این افزایش قیمت ها خود را در امان بدارند 
ضمن اینکه علاوه بر خریداران مس��کن، س��ازندگان و 
دارن��دگان زمین هم می توانند به س��رعت دارایی های 

خود را نقد کنند.
وی درباره ف��روش متری مس��کن در بورس املاک 
گفت: سرمایه گذاران در این بورس می توانند بر اساس 

مناب��ع و میزان پولی که در اختی��ار دارند، چند متر از 
هر پ��روژه را خریداری می کنند و مرتب��ا این متراژی 
که خری��داری ش��ده را افزایش می دهن��د پروژه های 
انبوه سازی مسکن که در حال ساخت هستند، همزمان 
با پیش��رفت پ��روژه، با رش��د قیمت روبه رو هس��تند؛ 
درنتیج��ه اوراق متری مس��کن هم مرتبا ارزش��مندتر 

می شوند.
به گفته چراغی، مالک این اوراق متری مسکن )اوراق 
س��لف موازی استاندارد( می تواند آن را به افراد دیگری 
واگذار کند یا اینکه با افزایش متراژ واحدهای خریداری 
ش��ده، می تواند معادل آن را واحد مس��کونی از همان 

پروژه دریافت کنند و واحد خود را تحویل بگیرد.
وی ادامه داد: به عنوان مثال اگر یک واحد مسکونی 
یک میلیارد تومان قیمت دارد ولی فردی 200 میلیون 
تومان دارد، نمی تواند در ش��رایط فعلی، بخشی از این 
ملک )مث��لًا 20 متر مربع( را خری��داری کند ولی در 
بورس املاک این ابزارها ایجاد خواهد شد که به مردم 
ای��ن امکان را می دهد تا از این افزایش قیمت مس��کن 
عقب نمانند و بتوانند از نقدینگی خود به نسبت ارزشی 

که از یک ملک مسکونی دارد، بهره برداری کنند.
احتمال افزایش سفته بازی را رد نمی کنم �

س��عید اس��لامی بیدگلی، عضو ش��ورای عالی بورس 
ه��م در رادی��و اقتصاد ب��ا بی��ان اینکه م��ن همزمان 
ه��م مخالف با ب��ورس املاک ب��ودم ه��م موافق آن، 
اظهارکرد: موافقان ب��ورس املاک 2 هدف کلی دارند، 
 یک��ی نقدش��وندگی بخش املاک و دیگری ش��فافیت 

در معاملات.
وی افزود: موافقان می گویند با تشکیل بورس مسکن 
می توانند ابزارهای جدید تأمین مالی بخش مس��کن و 
س��اختمان در آن ایجاد کنند؛ با بررس��ی آمار مسکن 
می بینیم که رش��د سرس��ام آوری در بخش مس��کن و 
املاک داشته ایم، اگر فردی ابتدای امسال پس اندازی 
مع��ادل خرید 20 متر مس��کن داش��ت ول��ی هیچ جا 
20متر از یک واحد مس��کونی را نمی فروش��ند، با این 
رش��د قیمت ها، در انتهای تیر ماه همان 20 متر را هم 
نمی توانس��ت بخرد؛ اما اگر ابزارهایی وجود داشت که 
می توانس��ت آن 20 مت��ر را خریداری کن��د و به مرور 
و ب��ا افزایش پس اندازهای خود، مت��راژ باقی مانده را 
خریداری کند، شاید می توانست قدرت خرید را حفظ 
کند. عضو شورای عالی بورس ادامه داد: اینکه با بورس 
مسکن بتوانیم جلوی افزایش قیمت مسکن را بگیریم، 
ارتباطی به هم ندارد؛ رش��د قیمت مس��کن مربوط به 
ش��اخص های کلان اقتص��ادی، سیاس��ی و بین المللی 
است؛ بورس مسکن تنها می تواند پروژه های انبوه سازی 

بزرگ را تأمین مالی کند؛ اما اینکه فکر کنیم با بورس 
مس��کن بتوانیم قدرت خرید مردم و سرمایه گذاران در 
بخش مس��کن را افزایش دهیم و این مش��کل را حل 

کنیم، اشتباه است.
وی یک��ی از دلایل افزایش قیم��ت در حوزه املاک 
و مستغلات را س��فته بازی دانست و گفت: این بورس 
می توان��د ب��ه کاهش س��فته بازی کمک کن��د اما اگر 
ش��اخص های کلان اقتصادی مانند رش��د نقدینگی و 
تورم کنترل نش��ود، بورس املاک هم نمی تواند کمکی 

به بازار مسکن کند.
اس��لامی بیدگلی تش��کیل ب��ورس ام��لاک را مورد 
استقبال س��رمایه گذاران کلان 2 بخش بازار سرمایه و 
بازار مس��کن دانس��ت و گفت: فروش املاک وابسته به 
نهادهای حاکمیتی، اوراق رهنی، صندوق های زمین و 

ساختمان و مانند آنها می تواند به بورس املاک بیاید.
همه س�رمایه ۵ هزار میلیارد تومانی اولیه  �

تکمیل شد
حس��ن بان، دبیر هیات مؤسس��ان ب��ورس املاک و 
مس��تغلات در گفت وگو با مه��ر درباره ویژگی های این 
ب��ورس اظهارکرد: در ای��ن ب��ورس از ذی نفعان مانند 
نهادهای عمومی و غیر دولتی، انبوه س��ازان و دارندگان 
زمین و مس��کن دعوت می ش��ود تا با س��رمایه گذاری 
5ه��زار میلیارد تومانی، در این بورس س��رمایه گذاری 
کنن��د. وی افزود: این س��رمایه اولی��ه درحال حاضر با 

حضور بخش خصوصی تکمیل شده است.
دبی��ر هی��ات مؤسس��ان بورس ام��لاک ادام��ه داد: 
ط��ی هفت��ه آین��ده اطلاعیه ای منتش��ر می ش��ود که 
بخش خصوصی ش��امل ات��اق بازرگان��ی و اتاق تعاون 
پذیره نویس��ی را آغاز کنند. پس از آن مردم عادی هم 
می توانند در پذیره نویس��ی 30 درصد باقی مانده سهام 

شرکت بورس املاک مشارکت کنند.
از  بخش��ی  درحال حاض��ر  اینک��ه  بی��ان  ب��ا  وی 
دس��تورالعمل ها آماده شده، افزود: پیش بینی می کنیم 

تا چهار ماه آینده پذیره نویسی اولیه را آغاز کنیم.
بان یادآور ش��د: ت��ا هفته آینده ثبت ش��رک بورس 
املاک با تأمین سرمایه از سوی اتاق های ایران و تعاون 

نهایی خواهد شد.
فعال بازار سرمایه درباره علت بالا بودن سرمایه اولیه 
شرکت بورس املاک گفت: ش��ورای عالی بورس هم با 
این سرمایه اولیه موافقت کرد؛ به ویژه که مدل کسب و 
کار و ماهیت بورس املاک با س��ایر بورس ها فرق دارد 
و قرار نیس��ت همین کاری که در بورس های دیگر در 
حوزه بازار مس��کن انجام می شود، در بورس املاک هم 

انجام شود.

مع��اون پذیرش و بازاریابی فرابورس درباره وضعیت 
ورود اس��تارت آپ ها به بازار سرمایه گفت: شرکت های 
تپس��ی، دیجی کالا، کافه بازار و ش��یپور برای ورود به 
فرابورس درخواست داده اند و صورت های مالی سالانه 
آنها آماده ش��ده اس��ت اما در مورد اینکه کدام یک از 
اینها حائز شرایط برای ورود در فرابورس هستند را در 
حال بررسی هستیم و تصمیم نهایی در هیات پذیرش 

گرفته می شود.
ب��ه گ��زارش روابط عموم��ی فرابورس ای��ران، رضا 
غلامعلی پور در خصوص ورود کس��ب وکارهای نوآور و 
استارت آپ ها به بازار سرمایه توضیح داد: استارت آپ ها 
بخش��ی از ش��رکت هایی هس��تند که در ب��ازار هدف 
فرابورس پذیرش می شوند و این بازار مخاطبان زیادی 
دارد ک��ه ممکن اس��ت همه طیف از ش��رکت ها را در 

بر بگیرد.
وی بیان اینک��ه بازار هدف اکنون در مرحله تدوین 
است، گفت: موافقت اولیه سازمان و دستورالعمل های 
آن مانن��د پذی��رش و نوع فعالیت ش��رکت ها در حال 
تدوی��ن اس��ت. بنابرای��ن این ب��ازار تنه��ا مخصوص 
کسب وکارهای نوآور نیست، بلکه کسب وکارهای نوآور 
جزو ش��رکت هایی هس��تند که می توانند در این بازار 

پذیرفته شوند.
معاون پذیرش و بازاریابی فرابورس درباره مشخصات 
این ب��ازار، توضیح داد: بازار هدف برای ش��رکت هایی 
اس��ت که چش��م انداز و دورنمای خوبی از آنها متصور 
هستیم و شاید در لحظه اول این کسب وکارها هنوز به 

سودآوری نرسیده یا در مراحل ابتدایی فعالیت باشند، 
اما با توجه به ارائه مستندات، طرح توجیهی، امیدنامه 
و س��ایر مدارکی که شرکت ها ارس��ال کرده اند، آینده 

خوبی را می توان برای آنها تصور کرد.
به گفت��ه غلامعلی پور قاعدتا ش��رکتی ک��ه هنوز به 
مرحل��ه بلوغ و تثبیت س��ودآوری نرس��یده ریس��ک 
بالاتری نسبت به دیگر ش��رکت ها دارد. بنابراین باید 
روی مس��ئله مش��ارکت کنندگان در این ب��ازار دقت 
بیشتری کنیم. برخلاف بازار اول و دوم که بازار آزادی 
اس��ت و همه افراد با هر س��طحی از منابع و آشنایی 
ب��ا مباحث مالی خریدوفروش می کنن��د، در این بازار 
ش��اید این ش��رایط را به راحتی نداش��ته باشیم و باید 
برخی حداقل ها و پیش ش��رط ها را ب��رای افرادی که 
می خواهند در این بازار فعالیت کنند، در نظر بگیریم.

معاون پذیرش و بازاریابی فرابورس در پاسخ به این 
س��ؤال که چه شاخص هایی برای ورود کسب وکارهای 
نوآور به بازار سرمایه در نظر گرفته شده، توضیح داد: 
با توجه به بازار هدفی که ما برای ورود اس��تارت آپ ها 
به ب��ورس در نظ��ر گرفته ایم، چش��م اندازی که برای 
س��ودآوری دارن��د را دنبال می کنیم. ب��ه دلیل اینکه 
برخی کس��ب وکارها ممکن است اندکی زیان انباشته 
داش��ته باشند و اکنون به طور مشخص نتوانیم بگوییم 
ک��ه کدام کس��ب وکارهای نوآور پذیرش می ش��وند و 
کدام یک نمی ش��وند. اولا باید ببینیم که دستورالعمل 
بازار هدف چگونه نوش��ته می ش��ود تا ب��ا توجه به آن 
بخواهیم تصمی��م بگیریم و آنها را پذیرش کنیم. دوم 
اینکه بدانیم چقدر می توان به مدارک مستند، دورنما 

و عملکرد آتی آنها امیدوار بود.

ن��وآور  کس��ب وکارهای  ورود  اینک��ه  درب��اره  وی 
چق��در می تواند برای بازار بورس مثبت باش��د، اظهار 
ک��رد: در بازارهای بورس دنیا نیز ش��رکت هایی نظیر 
کس��ب وکارهای ن��وآوری ک��ه در حال بررس��ی آنها 
هس��تیم، پذیرفته شده اند و سهام آنها در حال معامله 
است. این کسب وکارهای نوآور نیز در بخشی از اقتصاد 
ما در حال ایفای نقش هس��تند. هر 4 کس��ب وکاری 
که نام بردیم، ش��رکت هایی هستند که عموم مردم از 
خدمات آنها اس��تفاده می کنند و نقش آنها در فضای 
اقتصادی کش��ور یا فعالیت ه��ای روزمره در حال زیاد 

شدن است و هرکدام قابلیت های پذیرش دارند.
غلامعلی پ��ور افزود: رون��دی که ما در ح��ال انجام 
آن هس��تیم، روندی اس��ت که دنیا انجام داده است. 
ب��ه هر حال کس��ب وکارهای نوآور با کس��ب وکارهای 
س��نتی و متک��ی ب��ر دارایی ه��ای فیزیک��ی متفاوت 
هستند. به همین جهت دقت و مراقبتی که روی این 
 ش��رکت ها داریم بیشتر اس��ت و کار جدیدی در حال 

انجام است.
به گفت��ه مع��اون پذی��رش و بازاریاب��ی فرابورس، 
درصورتی که این کس��ب وکارها روند روبه رشد خود را 
انجام دهن��د، ورود آنها به بازار س��رمایه هم می تواند 
نتیجه مثبتی داش��ته باش��د و بازار س��رمایه می تواند 
محلی برای تأمین مالی این ش��رکت ها باشد تا اگر در 
فضای اقتصادی هم در حال رشد بودند، سرعت رشد 
آنها بیش��تر شود و بتوانند با تأمین مالی، فعالیت های 

خود را گسترش دهند.

صدورکارتاعتباری،فروش
سهامعدالترامنتفیمیکند

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: صدور کارت اعتباری سبب خواهد 
ش��د مردم دیگر نیازی به فروش س��هام عدالت خود نداش��ته باشند و از اعتبار 

کارت، خریدهای خود را انجام دهند.
به گزارش ایبنا، علی آقا محمدی در مراس��م رونمایی از س��فته الکترونیک و 
تسهیلات و اعتبارات دیجیتال که با حضور فرهاد دژپسند در محل وزارت امور 
اقتصادی و دارایی برگزار ش��د، افزود: اکنون ۶ میلیون نفر از سهامداران عدالت 
از خدمات بانک ملی استفاده می کنند که با اجرا شدن فرآیند های الکترونیک و 

وثیقه شدن این سهام، دیگر نیازی به فروش سهام عدالت خود ندارند.
وی به امضای دیجیتال و هویت شناس��ی دیجیتال که اکنون در کشور وجود 
دارد اشاره کرد و گفت: طرح سجام در حقیقت این  کار را درباره 50 میلیون نفر 

از ایرانی ها در مورد سهام عدالت انجام داد و شناسایی را کامل کرد.
آقامحمدی افزود: اکنون به نظر می رس��د که می توان موفق ش��ویم که از این 
به بعد به سمت اقتصاد هوشمند حرکت کرده و نیازی به شناسایی افراد نباشد 
و این به معنای آن اس��ت که هوش مصنوع��ی باید در ایران یک تحول بنیادی 

پیدا کند.
وی گف��ت: براس��اس برآورد های اولیه ما نیازمند 50 هزار نیروی انس��انی در 
حوزه هوش مصنوعی هس��تیم که تربیت آنها در جهان به گونه ای است که نیاز 
به دوره های کلاس��یک ندارند و می توانن��د در دوره هایی بین یک تا یک و نیم 

سال تربیت شوند.
عضو مجمع تش��خیص مصلحت نظام با بیان اینکه من امیدوارم دانشگاه های 
بزرگ به این کار اقدام کنند گفت: معاونت علمی رئیس جمهوری هم یک برنامه 
برای تربیت 50 هزار نیروی انس��انی در حوزه هوش مصنوعی اقدام کند و باید 

در این زمینه به سرعت جلو رفت.
آقامحمدی به اینترنت اش��یا اش��اره کرد و خاطرنشان کرد: اینترنت اشیا هم 
می تواند در این زمینه بس��یار کمک کند و انتقال ها از این روش انجام ش��ود و 
این سبب می شود 10 درصد کارها ارزان تر تمام شود و این به معنای آن است 
که یک لجستیک پرهزینه از سر اقتصاد برداشته می شود و این یعنی بهره وری 

اقتصاد ایران که باید تحقق یابد.

نقدینگیموجود
دربورسصرفسفتهبازینشود

یک کارشناس گفت: مهم ترین اتفاقی که باید در بازار بورس بیفتد، جهت دهی 
پول مردم به س��مت واقع بخش واقعی اقتصاد است. نقدینگی موجود در بورس 

نباید صرف سفته بازی شود.
محمد امینی الرعایا در گفت وگو با مهر گفت: مهم ترین اتفاقی که باید در بازار 
بورس بیفتد، جهت دهی پول مردم به س��مت واقع بخش واقعی اقتصاد اس��ت. 
نقدینگی موجود در بورس نباید صرف س��فته بازی ش��ود که فایده ای نیز برای 

اقتصاد و جهش تولید نداشته باشد.
وی ادامه داد: در شرایط عادی شاید کمتر به این نکته توجه می شود اما وقتی 
به دلیل افزایش ارزش سهام، رونق نداشتن بازارهای دیگر و سخت شدن شرایط 
تولید به دلیل تأمین مالی گران، از بانک ها به بورس مراجعه ش��ده اس��ت، باید 

راهکاری پایدار برای مولد شدن آن اندیشید.
امی��ن الرعای��ا اظهارکرد: راهکارها باید پایدار باش��د به عن��وان نمونه مطرح 
می شود که دولت باید دارایی هایش را در بورس عرضه کند اما این دارایی ها نیز 

زمانی تمام می شود پس از تمام شدن این دارایی ها باید چه کرد؟
وی ادامه داد: برخی دیگر از راهکارها نیز راهکارهایی اس��ت که قس��متی از 
اقتص��اد را خراب می کن��د تا به اصطلاح بورس را تقویت کن��د به عنوان نمونه 
افزای��ش نرخ به��ره بانکی که موجب ضرب��ه زدن به تولید می ش��ود نمی تواند 
راهکاری مفید برای مدیریت ش��رایط فعلی بورس باشد که مردم پول های شان 

را وارد بورس نکنند.
این کارش��ناس پولی و مالی با بیان اینکه بورس باید به نقش اصلی خود که 
تأمین مالی بخش واقعی اقتصاد اس��ت بازگ��ردد گفت: در این زمینه 2 راهبرد 

اصلی وجود دارد، اول اینکه باید افزایش سرمایه شرکت ها تسهیل شود.
وی افزود: افزایش سرمایه شرکت ها درحال حاضر روالی طولانی مدت، پیچیده 
و سخت دارد و با اینکه به طور کلی شرکت ها در بازار سرمایه راحت تر می توانند 
جذب نقدینگی کنند و برای آنها بدهی نیز محاس��به نمی شود اما درحال حاضر 
ترجیح می دهند که به بانک بروند و تسهیلاتی با نرخ بهره 35 درصدی دریافت 

کنند.
امین الرعایا در زمینه معضلات افزایش سرمایه ادامه داد: از منظر سهامداران 
نیز به دلیل اینکه افزایش سرمایه نمادها بعضا تا 2 ماه طول می کشد و در این 
2ماه آن نماد بس��ته اس��ت و معلوم نیس��ت چه زمانی باز می شود ترجیح داده 
می شود که پول در سهم های دیگر بماند و در آن سهمی که قرار است افزایش 
س��رمایه بدهد نماند بنابراین فرآیند افزایش سرمایه به قدری پیچیده است که 

نه برای شرکت مطلوب است و نه برای مردم.
این کارشناس��ی پولی و مالی درب��اره راهبرد دوم رونق پای��دار بورس گفت: 
راهبرد دوم رونق صندوق پروژه اس��ت. به عنوان نمونه در 2 س��ال گذش��ته در 
پروژه پرند مپنا نمون��ه ای از صندوق پروژه را تجربه کردیم که در عرض حدود 
2 تا 3 دقیقه با اینکه بورس به اندازه الان رونق نداش��ته توانس��ت 100 میلیارد 

تومان تامین نقدینگی کند.
وی اف��زود: بای��د صندوق ه��ا رونق پیدا کند تا پولی که دس��ت مردم اس��ت 

مستقیما وارد تولید شود.
به گفته این کارشناس اقتصادی، موارد مذکور راهکارهای پایداری است برای 

اینکه تولید از طریق بورس تأمین مالی شده و رونق بگیرد.
امین الرعایا در توضیح بیش��تر درباره صندوق پ��روژه گفت: در صندوق های 
پروژه ش��رکت ها برای یک پروژه مش��خص خود، تقاض��ای نقدینگی می کنند 
 و ای��ن می توان��د برای همه پروژه هایی که س��وددهی دارند اع��م از عمرانی و... 

 انجام شود.

روی خط خبر
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